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Zdrowych, Pogodnych Świąt Wielkanocnych,
pełnych wiary, nadziei i miłości. 

Radosnego, wiosennego nastroju, serdecznych
spotkań w gronie rodziny i wśród przyjaciół

oraz wesołego Alleluja życzą

Przewodniczący Rady Miejskiej
w Staszowie

Kryspin Bednarczyk

Burmistrz Miasta i Gminy
Staszów

Andrzej Iskra
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W czwartek 18 lutego odbyła się LXVI SESJA RADY MIEJ-
SKIEJ W STASZOWIE. Uczestniczyło w niej 21 radnych. Podjęto 
uchwały w sprawie:
a) Wprowadzenia zmian w budżecie Miasta i Gminy Staszów 

na 2010 rok – podjęto jednogłośnie.
b) odwołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej w Koniemłotach – podjęto 
jednogłośnie.

c) wyrażenia zgody na zastosowanie bonifikaty przy sprzedaży 
lokalu mieszkalnego w budynku komunalnym – podjęto 
jednogłośnie.

d) dokonania zamiany nieruchomości gruntowych – podjęto 
jednogłośnie.

e) dokonania zamiany nieruchomości gruntowych – podjęto 
jednogłośnie.
Interpelacje na piśmie złożyli następujący radni: Władysław 

Henryk Makuch, Tomasz Otrębski, Jerzy Krauze, Dariusz 
Kubalski.

W piątek 26 lutego odbyła się LXVII SESJA RADY MIEJ-
SKIEJ W STASZOWIE. Uczestniczyło w niej 21 radnych. Podjęto 
uchwały w sprawie:
a) wprowadzenia zmian w budżecie Miasta i Gminy Staszów 

na 2010 rok – podjęto jednogłośnie.
b) zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2009 

rok Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej 
w Koniemłotach  – podjęto jednogłośnie.

c) wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabu-
dowanej  – podjęto przy 15 głosach za i 3 głosach 
wstrzymujących się.

d) wprowadzenia zmiany w Uchwale Nr XVII/128/07 z dnia 25 
września 2007 r. w sprawie sprzedaży lokali mieszkalnych 

Program obchodów 485 rocznicy

nadania praw miejskich

dla Staszowa, 

w dniu 11 kwietnia 2010 roku.

godz.  9.45 - zbiórka goœci, pocztów sztandarowych na placu przed koœcio³em 
Ducha Œwiêtego w Staszowie,

godz. 10.00 - uroczysta Msza œw. koncelebrowana w koœciele Ducha Œwiêtego
w Staszowie,

godz. 11.00 - ods³oniêcie i poœwiêcenie pami¹tkowej tablicy Hieronima £askiego 
na Ratuszu,

godz. 11.15 - przemarsz do budynku Staszowskiego Oœrodka Kultury,
godz. 11.30 - wystêp artystyczny uczniów ZPO nr 1 w Staszowie,
godz. 12.00 - uroczysta sesja Rady Miejskiej w Staszowie

- wyst¹pienie okolicznoœciowe Burmistrza Miasta i Gminy Staszów,
- wyst¹pienia okolicznoœciowe zaproszonych goœci,
- wrêczenie pami¹tkowych medali z okazji 485 rocznicy nadania praw 
miejskich dla Staszowa,

godz. 13.30 - wystêp zespo³u muzycznego SOK.

Radny Sejmiku województwa świętokrzyskiego Józef Bąk 
oraz burmistrz Staszowa Andrzej Iskra.

Radni Rady Miejskiej w Staszowie Zdzisław Rożek oraz Józef 
Bernyś podczas obrad sesji.
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mgr Kryspin Bednarczyk 
poniedziałek: 15.00–17.00, 

piątek: 15.00 – 16.00

mgr Dariusz Kubalski
środa: 14.00 – 16.00

Dyżury Rady Miejskiej
odbywają się 

 w Urzędzie Miasta i Gminy w Staszowie w pokoju 121 

w budy n k a ch 
ko m u n a l n yc h 
s t a now ią cych 
własność Gminy 
Staszów  – pod-
jęto jednogło -
śnie.

e) zmiany Uchwały 
Nr LIV/441/09 
Rady Miejskiej w 
Staszowie z dnia 
15 l ipca 2009 
roku w sprawie 
zat wierdzen ia 
Planu Odnowy 
M ie jscowośc i 
Krzczonowice  – 
podjęto jednogłośnie.

f) zmiany Uchwały Nr LII/408/09 Rady Miejskiej w Staszowie z dnia 25 lipca 2009 
roku w sprawie zatwierdzenia Planu Odnowy Miejscowości Oględów – podjęto 
jednogłośnie.

g) zmiany Uchwały Nr LII/410/09 Rady Miejskiej w Staszowie z dnia 27 maja 2009 
roku w sprawie zatwierdzenia Planu Odnowy Miejscowości Niemścice – podjęto 
jednogłośnie.

h) zmiany Uchwały Nr XXXVIII/304/08 Rady Miejskiej w Staszowie z dnia 22 
października 2008 roku w sprawie zatwierdzenia Planu Odnowy Miejscowości 
Dobra zmienionej Uchwałą Nr LIV/443/09 Rady Miejskiej w Staszowie z dnia 15 
lipca 2009 roku – podjęto jednogłośnie.

i) zmiany Uchwały Nr I.IV/457/0p Rady Miejskiej w Staszowie z dnia 4 września 2009 
roku w sprawie zatwierdzenia Planu Odnowy Miejscowości Ziemblice – podjęto 
jednogłośnie.
Interpelacje zgłosili następujący radni: Tomasz Otrębski, Jan Sajda, Dariusz 

Kubalski, Jerzy Krauze.

W  p i ą t e k  1 2 
m a r c a  o d b y ł a 
się LXVIII SESJA 
RADY MIEJSKIEJ 
W STASZOWIE. 
Uczestniczyło w niej 
20 radnych, który 
jednogłośnie pod-
jęli uchwałę w spra-
wie wprowadzenia 
zmian w budżecie 
Miasta i Gminy Sta-
szów na 2010 rok. 
Interpelacje złożyli 
następujący radni: 
Hen r yk Ma k uch , 

Ireneusz Kwiecjasz, Dariusz Kubalski, Stanisław Altenberg, Jan Sajda, Piotr 
Kasperkiewicz, Jerzy Krauze.

Red.

Jolanta Macias - kierownik wydziały Edukacji, Kultury, Zdrowia 
i Spraw Społecznych odczytuje sprawozdanie Komisji.

Robert Widanka - kierownik Wydziału Inwestycji.
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3 marca br. w Urzędzie Marszałkowskim 
Województwa Świętokrzyskiego burmistrz 
Staszowa Andrzej Iskra oraz skarbnik miasta 
Joanna Pokora w towarzystwie z-cy dyrektora 
Departamentu Funduszy Strukturalnych Ireny 
Sochackiej podpisali umowę na realizację 
zadania pn. „Renowacja parku miejskiego 
wraz z terenem „Zalewu nad Czarną” w Sta-
szowie”.

Projekt jest realizowany w ramach Regio-
nalnego Programu Operacyjnego Województwa Świętokrzy-
skiego na lata 2007-2013, działanie 5.3 „Inwestycje w sferę 
dziedzictwa kulturowego turystyki i sportu”.

Całkowita wartość inwestycji wynosi: 4 367 205,97 zł, przy 
czym wartość otrzymanego przez Staszów dofinansowania to 
2 472 210,00 zł tj. 56,6 % wartości przedsięwzięcia. Wkład 

własny gminy to 1 895 367,39 zł tj. 43,4%.
Obszar zalewu zajmuje 4 ha w tym zbiornik wodny 

o powierzchni 1,4 ha. Pozostałą część terenu stanowią nie-
użytki, pozostałości po dawnym dworcu PKS, zniszczone 
ścieżki asfaltowe i fragmenty drogi betonowej. Park miejski 
połączony jest z terenem zalewu betonowym mostem. 

Red., fot. GN

Podpisanie umowy na realizację zadania pn „Renowacja parku miejskiego 
wraz z terenem „Zalewu nad Czarną” w Staszowie”.

Park |
Prace związane z projektem 

to m. in.: utrzymanie układu 
zieleni z uwzględnieniem jego 

zabytkowego charakteru, 
urządzenie terenów 

zielonych, ale rów-
nież nasadzenie 

nowych drzew 
i  k r z e w ó w 

oraz zasianie 
trawy. 

Usunięte zostaną 
schody w wejściu od ul. 

Parkowej i zastąpione będą 
bardziej funkcjonalnym rozwią-

zaniem. Odtworzona będzie brama 
w północno-wschodnim narożniku 

parku. 
Przewidziany jest kapitalny remont ogro-

dzenia od strony ul. Parkowej oraz przebudowa 
ogrodzenia od strony północnej.
Zlikwidowany zostanie budynek latryny. Przy-

wrócony zostanie pierwotny przebiegu alejek. Istniejący 
pomnik zostanie otoczony niską zielenią. Budynek kawiar-
niany będzie otoczony placem żwirowym. Alejki będą oświe-
tlane stylowymi lampami parkowymi. Postawione zostaną 
nowe ławki i kosze. 

Władze Staszowa pozyskały 2,5 mln. zł. 
na renowację terenów rekreacyjnych 
w bezpośredniej bliskości centrum 
miasta.

Dla dobra mieszkańców! |
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Zalew  |
Projekt przewiduje kompleksowe uporządkowanie tego terenu. Usunięte zosta-

nie gruzowisko, fundamenty byłego dworca autobusowego, dzika zieleń, elementy 
starej instalacji elektrycznej, oraz stare chodniki. 

Kolejnym etapem będzie modernizacja zbiornika wodnego, który zostanie 
oczyszczony z namułu, wyprofilowany zostanie wał ziemny i wzmocniona jego 

konstrukcja. Zadarnione brzegi zostaną oczyszczone, a w etapie końcowym 
zamontowane będą drewniane pomosty przeznaczone dla wędkarzy. 

Wybudowany zostanie amfiteatr plenerowy, boiska do gry 
w koszykówkę i siatkówkę plażową, plac zabaw, kładki pieszo-ro-

werowe, drewniana kładka nad wypływem łączącym zalew z rzeką 
Czarną. 

Powstanie nowe oświetlenie terenu i ustawione zostaną ławki 
i kosze parkowe.  W projekcie przewidziano również wykonanie 

trawiastych polan, które będą pełnić funkcję rekreacyjno-
wypoczynkową. 

Ponadto wybudowany będzie parking o powierzchni 
1433  m².

Prace trwają od października minionego roku, 
a planowany termin zakończenia realizacji projektu 

zgodnie z umową to październik 2010. Jednak 
wykonawca chce zakończyć prace jeszcze 

przed końcem sierpnia.

Park |
Prace związane z projektem 

to m. in.: utrzymanie układu 
zieleni z uwzględnieniem jego 

zabytkowego charakteru, 
urządzenie terenów 

zielonych, ale rów-
nież nasadzenie 

nowych drzew 
i  k r z e w ó w 

oraz zasianie 
trawy. 

Usunięte zostaną 
schody w wejściu od ul. 

Parkowej i zastąpione będą 
bardziej funkcjonalnym rozwią-

zaniem. Odtworzona będzie brama 
w północno-wschodnim narożniku 

parku. 
Przewidziany jest kapitalny remont ogro-

dzenia od strony ul. Parkowej oraz przebudowa 
ogrodzenia od strony północnej.
Zlikwidowany zostanie budynek latryny. Przy-

wrócony zostanie pierwotny przebiegu alejek. Istniejący 
pomnik zostanie otoczony niską zielenią. Budynek kawiar-
niany będzie otoczony placem żwirowym. Alejki będą oświe-
tlane stylowymi lampami parkowymi. Postawione zostaną 
nowe ławki i kosze. 
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W dniu 16 lutego br. wicemarszałek woj. Świętokrzyskiego 
Zdzisław Wrzałka, burmistrz Staszowa Andrzej Iskra oraz 
dyrektor Centrum Edukacji i Pracy Młodzieży Mirosław 
Gocał dokonali oficjalnego otwarcia Młodzieżowego Centrum 
Kariery OHP w Staszowie.

Ochotnicze Hufce Pracy tworzą, w ramach realizacji 
projektu współfinansowanego ze środków europejskich, sieć 
Powiatowych Ośrodków Szkolenia Zawodowego. W całym 
kraju powstanie aż 360 placówek!

Według dyrektora Mirosława Gocała staszowski Ośrodek 
powstał bardzo sprawnie, głównie dzięki dobrej współpracy 
z burmistrzem Andrzejem Iskrą.

Wicemarszałek Zdzisław Wrzałka podkreślał ważność 
takich inicjatyw dla zmniejszania bezrobocia wśród młodych 
ludzi. Bardzo ważne jest jego zdaniem, to że tworzenie Cen-
trów powstaje we współpracy z samorządami z jednoczesnym 
wykorzystaniem środków europejskich z Programu Operacyj-
nego Kapitał Ludzki.

Jak informuje doradca zawodowy – Marlena Palmąka – 
Centrum w Staszowie planuje nawiązanie współpracy z jak 
największą liczbą szkół w powiecie. Przewiduje się organi-
zację zajęć dla uczniów, ułatwiających wybór szkoły ponad-
gimnazjalnej czy kierunku studiów. Tego typu zajęcia MCK 
zorganizowało już w niektórych szkołach, warsztaty spotkały 
się z dużym zainteresowaniem młodzieży.

W otwarciu uczestniczyli również przedstawiciele współ-
pracujących z MCK jednostek z terenu powiatu staszowskiego 
tj.: Stanisław Rogala – dyrektor Zespołu Szkół im. Oddziału 
Partyzanckiego AK „Jędrusie” w Połańcu, Anna Dudajek 
– pedagog szkolny z Gimnazjum nr 2, Magdalena Strojek 
– pedagog szkolny z Zespołu Szkół na Koszarowej, Jolanta 
Macias – kierownik wydziału EZ w UMiG w Staszowie, 
Beata Michalik – zastępca dyrektora PUP w Staszowie oraz 
przedstawiciele Świętokrzyskiej Wojewódzkiej Komendy OHP 
w Kielcach.

Obok staszowskiego, na terenie województwa święto-
krzyskiego funkcjonują MCK, w Busku-Zdroju, Jędrzejowie, 
Ostrowcu Świętokrzyskim, Starachowicach, Sandomierzu 

i  Skarżysku-Ka-
miennej.

MCKi powstały 
we wrześniu 2005 
roku. Są placów-
kami otwar tymi, 
p o m a g a j ą  m ł o -
dzieży między 15 
a 25 rokiem życia, 
ze  szczegól ny m 
uwzględ n ien iem 
grup zagrożonych 
m a r g i n a l i z a c j ą 
i  w yk luczen iem 
społecznym. Świad-
czą usługi przede 
wszystkim w formie 
stacjonarnej i są ukierunkowane w głównej mierze na promo-
cję postaw przedsiębiorczych w ramach wspierania młodych 
ludzi w procesie planowania kariery zawodowej. Działania te 
koncentrują się wokół następujących zagadnień:
- prowadzenie zajęć indywidualnych i grupowych z dzie-

dziny szeroko pojętego poradnictwa zawodowego,
- udzielanie indywidualnych i grupowych, informacji 

o możliwościach kształcenia, szkolenia, poszukiwanych 
zawodach na lokalnym i europejskim rynku pracy,

- przygotowywanie młodzieży do planowania kariery 
zawodowej poprzez tworzenie wraz z klientem Portfolio 
Indywidualnego Projektu Kariery,

- nauczenie technik autoprezentacji
- przybliżanie zagadnień związanych z przedsiębiorczością 

i zakładaniem własnej firmy oraz kreowanie postaw przed-
siębiorczych,

- badanie preferencji zawodowych, ocena własnych mocnych 
i słabych stron,

- wykonywanie testów zainteresowań i uzdolnień zawodowych 
(m.in. Kwestionariusza Zainteresowań Zawodowych.

Ireneusz Kapusta

Bliżej młodzieży! |

Młodzieżowe Centrum Kariery pomoże staszowskiej młodzieży 
w poszukiwaniu pracy. 

Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej i Miesz-
kaniowej Sp. z o.o. w Staszowie otrzymało presti-
żowy tytuł „Diament Forbesa”.

Spółka zajęła wysokie 21 miejsce wśród przedsiębiorstw 
województwa świętokrzyskiego o przychodzie od 5 do 50 
milionów złotych.

Raport został opublikowany w lutowym numerze miesięcz-
nika „Forbes”. Zestawienie Diamentów Forbesa opracowała 
wywiadownia gospodarcza Dun&Bradstreet.

W opracowaniu rankingu wzięto pod uwagę przeciętny 
wzrost wartości spółki w latach 2006 – 2008. 

Zdan iem bu r mist rza St aszowa A nd rzeja Isk r y 
wysoka pozycja jest w znacznym stopniu  zasługą dobrej 

p r acy  R ady Nad zorcze j 
PGKiM, która wymogła 
wdrożenie nowoczesnych 
m e t o d  z a r z ą d z a n i a . 
S y t u a c j a  e k o n o m i c z n a 
spó ł k i  je s t  w ocen iana  na 
bieżąco na podstawie kilkuna- s t u 
różnych wskaźników. Jednocześnie t r w a j ą , 
wspólne z UMiG prace zmierzające do poprawienia 
ilości zawartych z przedsiębiorstwem umów na wywóz 
śmieci. Dzięki tej akcji na terenie miasta i gminy 
niemal wszystkie gospodarstwa domowe zaczęły płacić 
za odbiór odpadów. Takie osiągnięcie pozwala mieć 
nadzieję na utrzymanie wysokiego stopnia rozwoju 
również w kolejnych latach.

Ireneusz Kapusta

Diamentowy PGKiM |

Otwarcie Młodzieżowego Centrum Kariery
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Z Barbarą Michalską – Kierownik 
Miejsko – Gminnego SPZOZ w Staszo-
wie rozmawia Łukasz Milewicz.

Proszę powiedzieć kilka słów 
o sobie?

Jestem rdzenną staszowianką, urodzi-
łam się w Staszowie. Tutaj też chodziłam 
do szkoły podstawowej oraz do szkoły 
średniej, do Liceum Ogólnokształcącego 
im ks. kard. Stefana Wyszyńskiego w Sta-
szowie, następnie dostałam się na studia 
medyczne w Lublinie.

czy pochodzi Pani z rodziny o tra-
dycjach lekarskich?

Ja zapoczątkowałam ród lekarki w naszej 
rodzinie. W tej chwili jest już wielu lekarzy, 
którzy już pracują a inni kończą studia.

 W takim razie co przyczyniło się 
do wyboru studiów medycznych przez 
Panią?

Zdecydowałam, że pójdę na „medy-
cynę” dopiero w czwartej klasie liceum. 
Myślałam wcześniej o zawodach medycz-
nych lecz nie do końca o pełnych studiach 
medycznych. Sama nie wiem do końca co 
tak naprawdę wpłynęło na moją decyzję 
o wyborze studiów.

Wybrała Pani  specja l i zację 
chorób wewnętrznych oraz medycynę 
rodzinną. co zatem zdecydowało 
o wyborze takich specjalizacji?

Moim marzeniem była ortopedia lub 
ginekologia jednak potrzeby pracy jakie były 
wtedy na rynku to właśnie internista dlatego 
też podjęłam taką a nie inną decyzję.

Studiowała Pani w Lublinie, czy nie 

miała Pani pokusy pozostania 
w większym mieście?

Nigdy mnie to nie pociągało 
tym bardziej, że w Staszowie mam 
większość rodziny, przyjaciół 
oraz znajomych i przez to jestem 
związana z tym miejscem.

Na szczęście dla naszego miasta 
znalazła Pani zatrudnienie w Sta-
szowie gdzie pracuje Pani od 16 lat. 
co sprawia Pani największą satys-
fakcję z wykonywanego zawodu?

Myślę, że to co każdemu leka-
rzowi – pomoc ludziom. Jest to 
największym zadowoleniem dla 
lekarza, wysłuchać pacjenta, 
porozmawiać z nim, a w konsekwencji 
udzielić daleko idącej pomocy.

Oprócz pracy zawodowej jest 
zapewne jakieś hobby czy zaintere-
sowania. czy moglibyśmy je poznać 
i dowiedzieć się jak lubi Pani spędzać 
wolny czas?

Czasu wolnego mam bardzo mało. Cały 
czas douczam się, czytam fachową literaturę 
oraz jeżdżę na różne konferencje naukowe 
aby podnosić swoje kwalifikacje. Jeśli uda się 
go już wygospodarować lubię wtedy sięgnąć 
po dobrą książkę, a przede wszystkim spę-
dzam czas z rodziną. Podczas ferii zimowych 
wyjeżdżamy na wspólne ferie, gdzie jeździmy 
razem na nartach natomiast urlop wakacyjny 
spędzamy zazwyczaj w ciepłych krajach lub 
jeździmy w góry i wędrujemy.

Nie dziwi więc fakt, że została Pani 
najpopularniejszym Lekarzem 2009 

Roku w powiecie staszowskim. Zdo-
była Pani prawie dwukrotnie więcej 
głosów od swoich rywali. Jakie są Pani 
odczucia w związku z tym?

Bardzo się cieszę, że ktoś mnie doce-
nił i zauważył. Oczywiście przy okazji 
pragnę podziękować wszystkim pacjen-
tom, pracownikom oraz wszystkim, 
którzy oddali na mnie swoje głosy.

Tytuł „Lekarz Roku 2009” to niewąt-
pliwie duże wyróżnienie ale i zobowią-
zanie. Jakie jeszcze marzenia chciałaby 
Pani zrealizować w swojej pracy?

Oczywiście, że taka nagroda zobo-
wiązuje, aczkolwiek do tej pory pracowa-
łam najlepiej jak tylko potrafiłam wobec 
tego po otrzymaniu takiej nagrody będę 
robić dalej to co potrafię najlepiej i jak 
najlepiej potrafię – pomagać ludziom.

Dziękuję za rozmowę.

Centrum Biznesu Hotelu Kongresowego 
w Kielcach w dniu 12 lutego 2010 roku gościło 
najpopularniejszych lekarzy w województwie 
świętokrzyskim. Właśnie tam odbyła się Gala 
wręczenia nagród w Plebiscycie „Lekarz Roku 
2009”, na której wyróżniona i nagrodzona 
została pierwsza dziesiątka lekarzy z naszego 
województwa oraz po trzech najpopularniej-
szych lekarzy z każdego powiatu. 

Plebiscyt zorganizowany został już po raz 
siódmy przez gazetę Echo Dnia oraz Świę-
tokrzyski Oddział Narodowego Funduszu 
Zdrowia. Tegoroczna edycja plebiscytu i jak 
i poprzednie cieszyła się dużym zaintereso-
waniem wpłynęło prawie 100 000 głosów, 
a nominowanych było ponad 300 lekarzy pra-
cujących w województwie świętokrzyskim. 

Burmistrz Miasta i Gminy Staszów Pan Andrzej Iskra, obecny 
na Gali, nie krył zadowolenia z wyniku Pani Barbary Michalskiej, 
która uplasowała się na pierwszym miejscu w powiecie staszow-
skim zdobywając 721 głosów, co dało jej 27 miejsce w wojewódz-

twie. Gratulacje należą się też Pan i Marii Modrzewskiej, która 
zajęła drugie miejsce w powiecie staszowskim zdobywając 358 
głosów oraz Pani Katarzynie Mrozowskiej z liczbą 345 głosów 
i trzecim miejscem w plebiscycie.    Red.

Barbara Michalska

Laureatki plebiscytu Barbara Michalska, Katarzyna Mrozowska, Maria Modrzew-
ska w towarzystwie posła do Parlamentu Europejskiego Jacka Włosowicza (z lewej)

oraz burmistrza Andrzeja Iskry (z prawej).

Lekarz Roku 2009 |
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Na zaproszenie organizatorów Dnia 
Kobiet w Świetlicy „Tęcza” w Kurozwękach 
odpowiedziało ponad 30 pań mieszkanek 
naszej miejscowości oraz podopiecznych 
Domu Pomocy Społecznej „Caritas”.

W trakcie uroczystości wystąpił kabaret 
szkolny przygotowany przez Anetę Wysocką, 
Martę Kosik i Małgorzatę Siłkę. 

Burmistrz Miasta i Gminy Staszów 
Andrzej Iskra złożył wszystkim paniom 
serdeczne życzenia wręczając równocześnie 
piękne róże. Życzenia złożył również Janusz 
Rybus Radny Rady Miejskiej w Staszowie. 

Dziękujemy wszystkim gościom za przy-
bycie i spędzenie z nami tego jakże miłego 
dnia dla nas kobiet. 

Zofia Krakówka

Tęczowy Dzień Kobiet |

Spotkanie z paniami |
Spotkania z okazji Dnia Kobiet orga-

nizowane przez Polskie Stronnictwo 
Ludowe należą już do tradycji w powiecie 
staszowskim. Partia corocznie organizuje 
uroczystości z okazji Dnia Kobiet w Sta-
szowie. W tym roku patronat nad całością 
objął europoseł Ziemi Świętokrzyskiej dr 
Czesław Siekierski i Zarząd Powiatowy 
PSL. Spotkanie odbyło się w dniu 6 marca 
w Zespole Szkół przy ul. Koszarowej 
w Staszowie. Uroczystość obecnością 
swoją jak co roku zaszczyciła liczna grupa 
pań reprezentująca wszystkie lokalne śro-
dowiska oraz duża grupa zaproszonych 
gości. Otwarcia spotkania dokonał Prezes 
Zarządu Powiatowego PSL kol. Stefan 
Zieliński witając wszystkich zebranych kie-
rując ciepłe i serdeczne życzenia do kobiet 
Ziemi Staszowskiej z okazji ich święta. 
Podziękował za przybycie gościom w oso-
bach Magdaleny Kędzierskiej dyrektora 
świętokrzyskiego oddziału regionalnego 
ARiMR, Aliny Kubik starszego wizytatora 
Kuratorium Oświaty w Kielcach, kol. Sta-
nisławy Błażejewskiej członkini Zarządu 
Powiatowego PSL oraz innych dostojnych 
gości w osobach: europosła dr Czesława 
Siekierskiego, posła na sejm PR Andrzeja 
Pałysa, wicewojewody świętokrzyskiego 
Piotra Żołądka. Wśród przybyłych byli 
również: dyrektor Zespołu Szkól w Sta-
szowie Izydor Grabowski, wójt gminy 
Bogoria Władysław Brudek oraz burmistrz 
Połańca Jacek Tarnowski. Z ramienia PSL 
udział wzięli w-ce prezes ZP PSL Tade-

usz Mordas, sekretarz ZP Jan Sajda oraz 
prezesi i zastępcy Zarządów Gminnych 
PSL. Po słowach powitania Prezes ZP PSL 
Stefan Zieliński odczytał list adresowany 
do kobiet Ziemi Staszowskiej od wice-
marszałek sejmu Ewy Kieszkowskiej. 
Wszyscy goście zabierając głos witali 
nasze panie życząc wszelkiej pomyślności 
dla nich i ich rodzin. Czesław Siekierski 
podkreślił w swym przemówieniu rolę 
kobiety w życiu zawodowym i politycz-
nym kraju. Następnie St. Błażejewska 
członek ZP PSL w imieniu zaproszonych 
pań serdecznie podziękowała za przyjęcie 
Zarządowi Powiatowemu i Miejskiemu 
Kołu PSL w Staszowie. Atmosfera była 
miła i serdeczna, w dalszej części uroczy-
stości wszystkie panie obdarowane zostały 
kwiatami i słodkim upominkiem. Uroczy-
stość przy kawie, herbacie i poczęstunku 

uświetniły występy artystyczne zespołów: 
Młodzieżowego Zespołu z Gimnazjum 
Nr 1 ze Staszowa oraz Zespołu Ludowego 
z Korytnicy w Gminie Szydłów. 

Zarząd Powiatowy PSL w Staszowie 
oraz Czesław Siekierski poseł do Parla-
mentu Europejskiego składają podzięko-
wania dyr. Zespołu Szkół panu Izydorowi 
Grabowskiemu, pani kierownik internatu 
Ewie Maj za udostępnienie sali i obsługę 
uroczystości oraz sponsorom: Prezesowi 
PSS Społem Zygmuntowi Zmarzli-
kowi, firmie „Farmer” kol. Andrzejowi 
Sitowskiemu, Prezesowi supermarketu 
„Helena” panu Janowi Susce oraz za 
wkład pracy przy organizacji uroczy-
stości kol. Tadeuszowi Mordasowi, kol. 
Stanisławie Błażejewskiej i kol. Jankowi 
Sajdzie.

Jan Sajda, fot. Jerzy Krauze

Dzień Kobiet zorganizowany przez staszowski PSL.
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Przedsiębiorcze kobiety |
W niedzielę 7 marca 2010 roku w Hotelu Kongresowym 

w Kielcach rozstrzygnięty został plebiscyt „Kobieta Przedsię-
biorcza 2009” oraz wręczono nagrody. 

Plebiscyt „Kobieta Przedsiębiorcza” ma na celu docenie-
nie kobiet operatywnych, które działają społecznie. Każda 
inicjatywa jest ważna i jednym jej celów jest promowanie 
przedsiębiorczości w naszym regionie. Zarówno tegoroczny 
jak i poprzedni plebiscyt zorganizowany został przez redak-
cję Echa Dnia.

Do konkursu nominowanych zostało 250 kandydatek 
z naszego województwa. Głosowanie rozpoczęło się w dniu 8 
lutego i trwało do 1 marca.

Kobietą Przedsiębiorczą 2009 roku w powiecie staszow-

skim została Marianna Kierys - prezes zarządu  Przed-
siębiorstwa Budowlano-Produkcyjnego „POLPRZEM” Sp. 
z o.o. w Połańcu zdobywając 1256 głosów, drugie miejsce 
zajęła Barbara Goszczyńska - prezes GS Samopomoc 
Chłopska, z 464 głosami, a trzecie miejsce przypadło Alek-
sandrze Stachniak - dyrektorowi Staszowskiego Ośrodka 
Kultury, która otrzymała 156 głosów. 

W trakcie uroczystej gali zaproszeni goście mogli obej-
rzeć występ artystyczny Michała Milowicza, oraz pokaz 
mody przygotowany przez Agencję Hostess i Modelek 
Pinawells, które zaprezentowały pracę dwóch projektantek 
Danuty Jabłonskiej i Magdaleny Stępnik – Kozłowskiej.

EM

Na podsumowanie 30 lat zorganizowanego ruchu numi-
zmatycznego w Staszowie, Staszowski Ośrodek Kultury, 
Staszowskie Towarzystwo Kulturalne oraz Staszowskie 
Koło Podkarpackiego Towarzystwa Numizmatycznego 
w miesiącu marcu w siedzibie Muzeum Ziemi Staszow-
skiej przy ul.Jana Pawła 17, zorganizowało wystawę p.t.: 
„Kobieta na banknocie świata, medalu i monecie”.

Kustosz muzeum Lucjan Zaczkowski w dniu 11 marca dla 
licznie przybyłych gości dokonał prezentacji wystawy.W gablotach 
znalazły się eksponaty na których występuje wizerunek kobiety. 
Są to: monety, medale i w dużej ilości banknoty z różnych krajów 
świata takich jak: Węgry, Ukraina, USA, Canada, Samoa, Brasilia, 
Boliwia, Indonesia, Syria, Zambia, Ghana, Kongo, Zimbabwe, 

Indie, Malawi, Polski 
i wiele innych państw.

Dla gości z recitalem 
muzycznym wystąpił 
Kamil Kondek, a poezję 
własnego autorstwa 
recytowali poeci:Wie-
sław Kot i Benedykt 
Kozieł.

Wystawa t a  jes t 
jedną z pierwszych jakie 
planowane są w tym roku na trzydziestolecie Staszowskiego 
Koła Numizmatycznego.

Wiesław Kuca

... na medalach, monetach ... |

Staszowianki w finale! |
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Amanda Słomińska i Sylwia Koronkiewicz wygrały eliminacje kon-
kursu Miss Ziemi Świętokrzyskiej Nastolatek 2010. Będą one repre-
zentować Staszów 18 kwietnia 2010 w kieleckim finale konkursu i mają 
szansę na dalszy udział i walkę o koronę Miss Polski Nastolatek. 

Oprócz kategorii głównej w wyborach miss, organizowane są m.in. kategorie 
miss internetu i miss portalu otokielce.com. Zachęcamy naszych czytelników 
do głosowania na staszowskie dziewczyny.

Sylwia Koronkiewicz zajmuje wysokie miejsce w kategorii otokielce.com, 
aby na nią zagłosować należy wysłać SMS (koszt 1,22zł) pod numer 7169 o 
treści ok8.

Amanda Słomińska - walczy o koronę miss internetu, aby ją wesprzeć należy 
wysłać SMS (koszt 2,44zł) pod numer 72601 o treści mis.14.

Więcej informacji na stronie www.miss.kie.pl.
Ireneusz Kapusta Amanda Słomińska
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Kobiety z pasją |
Tuż po „Dniu Kobiet” - w piątek 12 marca, odbył się wie-

czór poetycki Anny Zielińskiej – Brudek oraz wernisaż prac 
plastycznych jej siostry Ewy Zielińskiej. Impreza tematyką 
nawiązywała do święta płci pięknej. Spotkanie było poświę-
cone również promocji 
tomiku poezji „Gorzkie 
owoce” w którym zna-
lazły się prace obydwu 
artystek.

Spotkanie poetyc-
kie rozpoczął Stanisław 
Nyczaj – prezes Związku 
Literatów Polskich oddział 
w Kielcach, wygłasza-
jąc kilka słów o poezji. 
Wiersze Anny Zielińskiej 
- Brudek dla licznie zgro-
madzonej publiczności 
czytali: franciszkanin–

poeta Leon Pokorski, Dominik 
Rożek oraz Szymon Zieliński.

Rewelacyjną interpretację wiersza, w konwencji poezji 
śpiewanej zaprezentowali, Kamil Kondek (piano) oraz Tomasz 

Tywoniuk (vocal). Występ, ze 
specjalnie skomponowaną na 
tę chwilę muzyką,  był osobi-
stym podarunkiem od Kamila 
Kondka dla poetki.

W dobry nastrój publicz-
ność wprowadziły nie tylko 
p r ez e n t owa ne  w ie r sz e 
i wspaniała muzyka, ale 
także wystawa ilustracji 
do tomiku, oraz  wystawa 
rysunku, malarstwa i tka-
niny artystycznej autorstwa 
Ewy Zielińskiej. 

Ireneusz Kapusta

Poezja to sztuka łamania, naginania i kształtowania słowem, uczuć. Jak żadna inna 
dziedzina literatury, potrafi przekazać to co gra w duszy autora. Pisanie wierszy, to 
domena ludzi wrażliwych, otwartych i odważnych.  O Annie Zielińskiej – Brudek, po 
przeczytaniu jej wierszy można powiedzieć wiele,poznać jej myśli, uczucia i pasje. 
Wydawałoby  się, że jej życie to sprzeczność. Na co dzień policjantka, a w duszy poetka 
– której nie obce są „gorzkie owoce” dnia codziennego.

Anna Zielińska Brudek

Wieczór poetycki „Kobiety z pasją”, przy fortepianie Kamil Kondek

Święto Kobiet w Urzędzie Miasta i Gminy w Staszowie |

W dniu 8 marca burmistrz Andrzej Iskra złożył życzenia 
i wręczył kwiaty wszystkim Paniom zatrudnionym w Urzędzie 

Miasta i Gminy w Staszowie.Pracownice staszowskiego magistratu Teresa Modras, Irena Jagodzińska 
i Mirosława Wieczorek.

Miła niespodzianka! Agata Trznadel - pierwsza tego 
dnia interesantka,  otrzymała kwiaty od burmistrza.

W poniedziałek 8 marca 2010 roku odbyło się 
w Urzędzie Miasta i Gminy w Staszowie  spotkanie 
z okazji Dnia Kobiet.

Jako pierwszy głos zabrał sekretarz Sławomir 
Mikula, który odczytał zgromadzonym Paniom 
piękny wiersz. Następnie życzenia złożył burmistrz 
Miasta i Gminy Andrzej Iskra.

Wszystkim paniom zostały wręczone piękne róże.
Uroczystość uświetnił występ zespołu wokalnego 
RYTM SOK Beaty Chodurek.

Na sali panował miły i odświętny nastrój. W trakcie 
uroczystości zrobiono kilka pamiątkowych zdjęć, 
które prezentujemy.     Red.
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Dukat Staszowski |
 Od 11 kwietnia Staszów będzie miał swoją lokalną walutę - 
dukata „4 Stasze”. Będzie to wielka gratka dla kolekcjonerów 
monet i miłośników Staszowa. Emitentem dukata będzie Sta-
szowski Ośrodek Kultury.

 Współczesne dukaty lokalne, które ponownie zostały 
wykreowane w Polsce przez Mennicę Polską S.A., nawią-
zują do historycznych tradycji bicia monet przez lokalnych 
władców.

Emisja dukata  rozpocznie się wraz z Obchodami 485-lecia 
Nadania Praw Miejskich dla Staszowa. Wartość dukata wynosi 
4 zł i będzie można płacić nim za towary i usługi w specjalnie 
oznaczonych punktach. Jednocześnie „4 STASZE” to wspa-
niała pamiątka z naszego miasta. 500 szt. zostanie wydanych 
w ozdobnym, okolicznościowym blistrze.

 Ze względu na niespotykany i ciekawy projekt dukata 
będzie on również atrakcyjny dla kolekcjonerów. 

 Staszowski Ośrodek Kultury z dniem 1 kwietnia 2010 roku 
rozpoczyna przedsprzedaż dukatów lokalnych „4 Stasze”, które 
wprowadzone zostaną do obiegu podczas uroczystości w dniu 
11 kwietnia w ramach Obchodów 485-lecia Nadania Praw Miej-
skich dla Staszowa. Emisja zakończy się 31 sierpnia 2010.

Zamówienia przyjmowane są wyłącznie poprzez for-
mularz przedsprzedaży zamieszczony na stronie www.sok.
info.pl. Więcej informacji można uzyskać w Staszowskim 
Ośrodku Kultury, ul. Parkowa 6, tel. 15 864 41 12, e-mail: 
sok@sok.info.pl.     SOK

Święta Wielkanocne są najważniejszymi świętami w całym 
roku. Wszyscy chrześcijanie obchodzą je na pamiątkę Zmar-
twychwstania Jezusa Chrystusa.

Wielkanoc poprzedzona jest Wielkim Postem, który trwa 
40dni, a rozpoczyna go Środa Popielcowa.

Okres Wielkiego Tygodnia rozpoczyna się od Niedzieli 
Palmowej.Niedziela Palmowa zwana też Kwietną lub Wierzbną 
obchodzona jest w Polsce od średniowiecza. Kościół katolicki 
wspomina w  tym dniu tryumfalny wjazd Chrystusa do Jerozo-
limy.Uroczyste procesje z palmami rozpoczęły się w IV wieku 
w Jerozolimie, sam zaś zwyczaj święcenia palm wprowadzono 
do liturgii w XI wieku. Poświęcone palmy umieszcza się za 
wiszącymi na ścianach obrazami czy krzyżami.Tradycja głosi-
,iż poświęcona palma ma magiczną siłę i dlatego nie powinno 
się jej wyrzucać, lecz spalić w ogniu.

Wielki Tydzień jest ostatnim tygodniem Wielkiego Postu 
jest to czas żałoby i pokuty.Szczególnie waż-
nymi dniami są:Wielki Czwartek- Ostatnia 
Wieczerza, Wielki Piątek – Ukrzyżo-
wanie, Wielka Sobota- adoracja Grobu 
Pańskiego, święcenie pokarmów.Te dni 
tworzą tzw.TriduumPaschalne.

W Wielką Sobotę staropolskim 
zwyczajem święci się pokarmy zano-
szone do kościołów w koszyczkach.
Nie może w nich zabraknąć baranka 
(symbolu Chrystusa Zmartwychwsta-
łego), mięsa i wędlin (na znak, że kończy 
się post).Święci się też:jajka (symbol 
narodzenia), masło(oznakę dobrobytu)

i chrzan (symbol pokonania goryczy męki Chrystusa).
Niedziela Wielkanocna rozpoczyna się wczesnym rankiem 

mszą rezurekcyjną odprawianą w kościołach.Najświętszy 
Sakrament jest wynoszony z Grobu Pańskiego i trzykrotnie 
w uroczystej procesji obnoszony wokół kościoła, pośród bicia 
dzwonów i pieśni wielkanocnych. W Polsce obchody rezu-
rekcyjne noszą nazwę Wielkanocy na pamiątkę nocy z soboty 
na niedzielę, kiedy Chrystus Zmartwychwstał.

Po rezurekcji rodziny udają się do domów na śniadanie 
zwane święconym.Przed śniadaniem symbolicznie dzielimy 
się poświęconym jajkiem.Wśród świątecznych ciast na pol-
skich stołach najważniejsze były baby wielkanocne zwane 
też babimi kołaczami.Równie sławne, a przy tym bardzo 
smaczne były i są mazurki i serniki.

Poniedziałek Wielkanocny to t radycyjny śmigus-
dyngus.Charakteryzuje się on mnogością zwyczajów 
i obrzędów. Do pobożnych praktyk należało wcze-
sne wyjście w pole i  pok ropien ie z iemi święconą 

wodą, kreślenie na ziemi znaku krzyża.Zwyczajem 
tego dnia jest polewanie wodą innych osób nawet 

obcych..Polanie wodą według 
przesądu miało zapewnić 

zdrowie przez cały rok.
 Wielkanoc jest 

najstarszym świętem chrze-
ścijańsk im.W t ym rok u 

święta te przypadają 4 i 5 
kwietnia. 

Ewa Mazanka,
Monika Kucięba

Wielkanocne tradycje |
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W dniu 13 lutego 2010r Burmistrz Miasta i Gminy Staszów 
Andrzej Iskra, a także.przedstawiciele miasta wzięli udział 
w międzynarodowej konferencji naukowej pt: „Sacri Canones 
-20 lat doświadczeń”,która miała miejsce w Sandomierzu i zor-
ganizowana została przez diecezję sandomierską oraz Katolicki 
Uniwersytet Lubelski im. Jana Pawła II.

Rangę tego wydarzenia podkreśliła obecność prelegen-
tów i specjalistów prawa wschodniego z papieskich uczelni 
z Rzymu, Polski i Stanów Zjednoczonych,a także duchownych 
i przedstawicieli katolickich Kościołów wschodnich z Grecji, 
Bułgarii, Ukrainy i Słowacji.

Zarówno ogłoszenie świętych: 
Cyryla i Metodego współpatronami 
Europy, jak i promulgacja Kodeksu 
miały miejsce podczas pontyfikatu 
Sługi Bożego Jana Pawła II. Chrze-
ścijański Wschód i pragnienie, aby 
jego niezwykłe bogactwo zostało 
powszechnie uznane zajmowały 
w sercu zmarłego Ojca Świętego nie-
zwykle ważne miejsce.

Konferencja odbyła się w ramach 
corocznych międzynarodowych spo-
tkań, którym patronują święci Cyryl i Metody. W tym roku 
obchodzono również 20 rocznicę promulgacji przez Jana 
Pawła II Kodeksu Kanonów Kościołów Wschodnich.Mottem 
towarzyszącym uczestnikom spotkania były słowa Jana Pawła 
II z Konstytucji Apostolskiej „Sacri Canones”, które przypo-
mniał bp Krzysztof Nitkiewicz: „Niezmienna od czasu rozpo-
częcia kanonicznej kodyfikacji Kościołów wschodnich wola 
Biskupów Rzymu promulgowania dwóch Kodeksów, jednego 
dla Kościoła łacińskiego, drugiego dla katolickich Kościołów 
wschodnich,dostatecznie wyraźnie ukazuje, iż chcą oni zacho-
wać to, co z Bożej opatrzności zachodzi w Kościele:zespolony 
jednym Duchem oddycha niejako przy pomocy dwóch płuc, 
Wschodu i Zachodu i płonie miłością do Chrystusa jakby 
jednym sercem z dwiema komorami. Równie oczywisty jest 
nieustanny i zdecydowany zamysł najwyższego prawodawcy 
Kościoła o starannej pieczy i wiernym poszanowaniu wszyst-
kich obrządków wschodnich.”

Na początku konferencji wykład wygłosił bp Christo Proy-
kov, Egzarcha Apostolski w Bułgarii, który ukazał korzenie 
katolickiej społeczności w Bułgarii sięgające czasów Cyryla 
i Metodego.Podkreślił on, iż dzieło Świętych Braci pozostało 
na zawsze w pamięci narodów słowiańskich i niedługo po ich 
odejściu znalazło ono miejsce i uznanie w Kościele.

Po tym przemówieniu w sandomierskiej katedrze sprawo-
wana była liturgia Św. Jana Chryzostoma, której przewodniczył 
Egzarcha Apostolski w Grecji, bp Dimitrios Salachas. Eucha-
rystię koncelebrowali:abp Jan Martyniak, greckokatolicki 
metropolita przemysko-warszawski, bp Włodzimierz Juszczak, 
ordynariusz eparchii wrocławsko- gdańskiej, bp Christo Proy-
kov,bp Antoni Dziemianko z Mińska, archimandryta Sergiusz 
Gajek,wizytator apostolski dla grekokatolików w Białorusi,mi-
trat Eugeniusz Popowicz Protosincellus z Przemyśla,ordyna-
riusz sandomierski bp Krzysztof Nitkiewicz wraz z biskupem 
pomocniczym Edwardem Frankowskim oraz kapłani obrządku 
łacińskiego i greckokatolickiego.

Po wspólnej modlitwie odbyła się dalsza część konferen-

cji w Domu Katolickim pw. św. Józefa,którą 
poprowadził ks. Marian Stasiak, profesor 
Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego. Na 
wstępie bp Krzysztof Nitkiewicz ordynariusz 
sandomierski odczytał pozdrowienie kardy-
nała Leonardo Sandri, prefekta Kongregacji 
ds. Kościołów Wschodnich dla uczestników 
konferencji w którym purpurat wyraził radość 
z podjętej inicjatywy przybliżenia zagadnienia 

katolickich Kościołów Wschodnich.
W dalszej części spotkania referat pt: „Aspekty dusz-

pastersko-prawne relacji międzykościelnych pomiędzy 
katolikami wschodnimi i łacińskimi” wygłosił bp prof. 
Dmitrios Salachas, Egzarcha Apostolski z Grecji. Zwrócił 
on uwagę, iż zarówno Kodeks Prawa Kanonicznego usta-
nowiony dla Kościoła łacińskiego oraz Kodeks Kanonów 
Kościołów Wschodnich nakazują zachowanie własnego 
obrządku w celebrowaniu sakramentów. Ukazał również 
problem emigracji katolików obrządku wschodniego z racji 
wielu przyczyn m.in. takich jak dyskryminacja chrześci-
jaństwa na Bliskim i Środkowym Wschodzie. W swym 
wykładzie podkreślił on m.in. „Emigracja stanowi ryzyko 
nie tylko zubożenia Kościołów wschodnich, ale ze względu 
na tragiczny rozwój zjawiska stanowi ryzyko doprowadze-
nia do ich zaniku. Dlatego są konieczne nowe struktury 
kościelne w krajach zachodnich w celu dania emigrantom 
katolikom wschodnim możliwości życia i świadczenia 
o swojej wierze zgodnie z własną tradycją we własnym 
obrządku.” 

Kolejnym gościem, który wygłosił swój referat był ks. 
prof. George Dmitry Gallaro z Pittsburga. Zawierał on m.in. 
krótką charakterystykę kanoniczną wschodnich Kościołów 
katolickich.

Następnie swoje przemówienia wygłosili: ks. Prof. Leszek 
Adamowicz,wykładowca KUL, a także Mitrat dr Eugeniusz 
Popowicz z Przemyśla. Zwrócili oni uwagę na konieczność roz-
powszechniania wiedzy o katolickich Kościołach wschodnich.
Zgodzili się także z tezą,iż znajomość prawa ustanowionego 
dla Kościołów wschodnich powinna być zdecydowanie większa 
wśród duchownych.

Na zakończenie konferencji,której ostatnim punktem była 
dyskusja, ordynariusz sandomierski bp Krzysztof Nitkiewicz 
podziękował prelegentom oraz wszystkim obecnym za uczest-
nictwo.

Ewa Mazanka, Monika Kucięba, 

Międzynarodowa konferencja w Sandomierzu |
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Federacja Kapituła Równość Wolność Niepodległość Kon-
tynuacji Tradycji Powstania z 1863r.oraz Komendant Marszu 
Szlakiem Powstańców Bryg. Tadeusz Woś zaprosili na Centralne 
Obchody 147 Rocznicy Wybuchu Powstania Styczniowego forma-
cję Polskich Drużyn Strzeleckich Okręgu Staszowskiego.

Dnia 23 stycznia przy krzyżu powstańczym w Suchednio-
wie z udziałem pocztów sztandarowych, kombatantów,Związ-
ków Strzeleckich, gości i mieszkańców rozpoczęto patriotyczne 
uroczystości. Po czym ponad 500 uczestników wyruszyło 
do Bodzentyna. Marsz odbywał się przy 20 stopniowym 
mrozie toteż w Michniowie i Wzdole Rządowym poczęstowano 
uczestników:kawą, herbatą i gorącymi parówkami.

Czoło kolumny prowadził dzielnie 10-letni Kuba Kowal-
ski z Kielc, a w staszowskiej kolumnie niestrudzenie deptała 
st.szer.13 -letnia Karolina Wąsala z Kurozwęk.Dla staszowskich 
strzelców był to dopiero drugi udział w tej ogólnopolskiej impre-
zie tego typu.Do Bodzentyna kolumnę wprowadziła Młodzie-

żowa Orkiestra Dęta 
OSP, a uczestników 
powitał m.in. poseł 
Krzysztof Lipiec.

P o  o d e g r a n i u 
i odśpiewaniu hymnu 
państwowego i „Pierw-
szej Brygady”dele-
gacje złożyły kwiaty 
i wieńce na mogiłach powstańców na miejscowym cmentarzu 
i przed tablicą pamięci Józefa Piłsudzkiego. W miejscowej 
szkole nakarmiono wszystkich uczestników marszu i gości 
wojskową grochówką.

Za bezpłatne użyczenie busa dla staszowskiej formacji 
Polskich Drużyn Strzeleckich dziękujemy pani Jolancie Macias 
i Burmistrzowi M i G Staszów Andrzejowi Iskrze.

Wiesław Kuca 

W hołdzie Powstańcom |

Z pewnością najbardziej znaną pozycją książkową 
o ziemi staszowskiej jest książka księdza Wawrzyńca 
Sieka „Opis historyczny miasta i parafii Staszów” 
z 1937 roku.

N i e  b y ł  o n  j e d n a k  p i e r w s z y m  d u c h o w -
ny m ,  k t ó r y  w  s p o s ó b  h i s t o r iog r a f i c z ny  z a j ą ł 
s i ę  o p i s e m  d z i e j ó w  n a s z e j  m a ł e j  o j c z y z n y.  
W 1913 roku ksiądz Władysław Kłosiński, proboszcz para-
fii Wiązownicy napisał książeczkę „Pamiątka od księdza 
proboszcza z Wiązownicy”. Na stro-
nach książka zawiera szczegółowy 
opis historii wiązownickiej parafii. 
Na dalszych stronach znajduje się 
„Pacierz i katechizm parafialny”, 
w którym zawarte są m.in. modli-
twa powszechna oraz podstawowe 
zasady wiary. Autor był probosz-
czem Wiązownicy w latach 1912-
1918. Rozbudował wiązownicką 
świątynię zlecając opracowanie 
projektu rozbudowy radomskiemu 
architektowi Zygmuntowi Słomiń-
skiemu. Za jego proboszczowania 

zakupiono też ambonę w kształcie 
łodzi. Jak pisał o nim ksiądz Jerzy 
Wiśniewski „W 1914 i 1915 roku 
ksiądz Kłosiński kościół prawie 
pod kulami przebudował i powięk-
szył”. Broszura została wydana za 
zgodą biskupa sandomierskiego 
Pawła Kubickiego i znajduje się  
w zbiorach Biblioteki Seminaryjnej 
w Sandomierzu. Ujrzała światło 

d z i e n n e 
dzięki panu Zdzisławowi Bednarczy-
kowi, który od lat zbiera informacje 
i materiały historyczne na temat Wią-
zownicy. Jest on też autorem jej mono-
grafii, a prezentowany dziś przed-
miot zajmuje ważne miejsce w tej 
pracy. Broszura księdza Kłosińskiego 
posiada duże walory historyczne, 
a połączenie ich z treściami religijnymi 
było doskonałą formą edukacji histo-
rycznej mieszkańców Wiązownicy  
i okolic.

Paweł Ciepiela

Pamiątka wiązownickiego proboszcza |

Niemal 35 tys. złotych zysku osiągnął w ostatnim roku funkcjonowania Samodzielny 
Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej w Koniemłotach.

Rada Społeczna SPZOZ w Koniemłotach pozytywnie zaopiniowała sprawozdanie 
finansowe za 2009 r. W zebraniu zwołanym na dzień 12 lutego 2010 r. uczestniczyli 
Andrzej Iskra - burmistrz Staszowa, Krystyna Wołowiec - przedstawiciel Wojewody 
w Radzie Społ., Elżbieta Staworzyńska – kierownik SP ZOZ, Edward Anioł i Janusz 
Rybus – radni Rady Miejskiej.

Było to ostatnie zebranie tego organu. Publiczny ZOZ w Koniemłotach został zastąpiony od stycznia 2010 roku przez 
Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej powołany przez Spółkę Gminy „Zdrowie Koniemłoty Sp. z o.o.”.

Cała procedura odbyła się bez szkody dla pacjentów przychodni. Nowo utworzona Spółka Gminy z o.o. będzie miała większe 
możliwości pozyskiwania środków zewnętrznych i rozwoju niż prowadzona dotychczas przez gminę jednostka.

Obecny na zebraniu Burmistrz złożył członkom kończącej działalność Rady Społecznej podziękowania za dotychczasową 
współpracę, wkład i zaangażowanie w działalność ośrodka.      IK

Obradowali po raz ostatni |

Staszowska kolumna Drużyn 
Strzeleckich.

Ośrodek Zdrowia w Koniemłotach.
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Wędkarstwo rekreacyjne, to jeden z najprzyjemniejszych 
sposobów spędzania wolnego czasu. Połów ryb na wędkę, to 
bliski kontakt z naturą, czas na relaks, ale jednocześnie forma 
aktywnego wypoczynku. W regionie staszowskim, ze względu 
na liczne, atrakcyjne wędkarsko zbiorniki wodne i rzeki, 
wędkarstwo cieszy się dużą popularnością.

Staszowscy wędkarze spotkali się w dniu 14 lutego w sali 
widowiskowej SOK aby podsumować 2009 rok. Koło PZW działa 
od 1951 roku i zrzesza kilkuset aktywnych członków. Organizacja 
„zarządza” m.in. zbiornikami wodnymi Golejów oraz usytuowa-
nym w centrum Staszowa „Zalewem Nad Czarną”.

Jak informuje w sprawozdaniu prezes Bogdan Nagórka 
w 2009 roku Koło wykonało zarybienia za ok. 12 tys. zło-
tych. Z samego Zalewu Nad Czarną wędkarze wyłowili 400 
kg. ryb. Koło dbało również o stan czystości i infrastruktury 
łowisk. W ubiegłym roku wędkarze 
wykonali trzy pomosty wędkarskie. 
Kołu udało się także pozyskać 
od Ośrodka Sportu i Rekreacji oraz 
wyremontować domek letniskowy 
z przeznaczeniem na letnie biuro. 
Udało się także zorganizować więk-
szość zaplanowanych zawodów węd-
karskich, wśród których znalazły się 
także skierowane do najmłodszych 
połowy z okazji Dnia Dziecka. Koło 
starało się promować wędkarstwo 
oraz propagować wśród dzieci i młodzieży proekologiczne 
zachowania. Większość tych zadań było wspierane przez 
Urząd Miasta i Gminy w Staszowie, który m.in. zapewniał 
zakup nagród na zawody i konkursy oraz przy pomocy 

grupy prac interwencyjnych sprzątał otoczenie zbiorników 
wodnych. 

Od kilku lat Koło prowadzi stronę internetową www.
nadczarna.org, na której znajduje się 
wiele przydatnych informacji. Działania 
promujące wędkarstwo dały wymierny 
efekt w liczbie zdanych egzaminów 
na kartę wędkarską, których przeprowa-
dzono w 2009 r. niemal sześćdziesiąt. 

Do najważniejszych zadań staszow-
skich wędkarzy należy racjonalne zago-
spodarowanie jezior golejowskich oraz 
przywrócenie atrakcyjności zbiornikowi 
Łajba. W przeszłości zbiorniki te należały 
do najlepszych łowisk w woj. świętokrzy-

skim. Golejów był nawet określany w przewodnikach turystycznych 
jako „Małe Mazury”. Ważną rolę w tych kwestiach odgrywać będzie 
dobra współpraca i przychylność samorządu staszowskiego. 

IK, fot. ER

UWAGA!
Zarząd Koła PZW „Nad Czarną”

poszukuje zdjęć, czasopism, artykułów
lub innych n/t powstania

Koła Wędkarskiego w Staszowie
Osoby posiadające takie dokumenty

lub wiadomości proszone są o kontakt
z Prezesem Koła tel. 512 184 670

Taaaaaaaaki rok ... |

W związku z 5. rocznicą śmierci Papieża Polaka nauczy-
ciele z Zespołu Szkół – Publiczna Szkoła Podstawowa nr 2 
im. Ignacego Jana Paderewskiego i Publiczne Gimnazjum 
nr 2 w Staszowie serdecznie zapraszają nauczycieli i ich 
uczniów do wzięcia udziału w konkursie plastycznym 
i konkursie literackim o Janie Pawle II. 

Tegoroczna piąta edycja odbywa się pod hasłem Jan 
Paweł II – Papież Pokoju i Pojednania i skierowana 
jest do wychowanków przedszkoli oraz uczniów szkół 
podstawowych i gimnazjalnych. Konkurs ma na celu 
przede wszystkim umożliwienie przekazania uczniom 
swoich spostrzeżeń, przeżyć i przemyśleń związanych 
z osobą Papieża i Jego działalności na rzecz pokoju 
na świecie, zjednoczenia chrześcijan, pokojowego 
współistnienia religii i tolerancji religijnej. Zaanga-
żowanie Jana Pawła II w tego typu działania wyni-
kało z ogromnej miłości i wiary w Boga. Tą miłością 
obdarowywał każdego człowieka poprzez wszystkie lata 
swojego pontyfikatu. Miał nadzieję, że można zapro-
wadzić pokój i pojednanie na całym świecie. 

Honorowy patronat nad konkursem objął ks. prał. Henryk 
Kozakiewicz – proboszcz parafii pw. świętego Bartłomieja 
w Staszowie oraz Andrzej Iskra - burmistrz Miasta i Gminy 
Staszów.

Wszystkich chętnych prosimy o szczegółowe zapoznanie 
się z regulaminem konkursu, który dostępny jest na stronie 
internetowej staszowskiej „dwójki” http://paderewski.edu-
kacja.strefa.pl/

Prace prosimy składać do 12 kwietnia b.r. Finał kon-
kursu, jak i wręczenie nagród odbędzie się w Staszowskim 
Ośrodku Kultury.

Agata Bazak

KONKURS O PAPIEŻU JANIE PAWLE II |

Jacek Miodyński - kapitan sportowy Koła PZW, Bogdan Nagórka 
- prezes Koła, Janyst Aleksander - wiceprezes Zarządu Okręgu 

PZW Kielce, Andrzej Iskra Burmistrz Staszowa.
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W dniu 10 lutego 2010 roku odbyła 
się narada roczna podsumowująca dzia-
łalność Komendy Powiatowej Straży 
Pożarnych w 2009 r.

W naradzie uczestniczyli m.in.: bryg. 
Stanisław Woś – z-ca Świętokrzyskiego 
Komendanta Wojewódzkiego PSP 
w Kielcach, Romuald Garczew-
ski - starosta staszowski, nadkom. 
Andrzej Sałata – z-ca Komen-
danta Powiatowego Policji w Sta-
szowie, Adam Lubera – nadleśniczy 
Nadleśnictwa Staszów, a także 
Burmistrzowie i Wójtowie lub ich 
przedstawiciele z terenu powiatu 
staszowskiego, Prezesi Zarządów 
Oddziałów Miejsko – Gminnych, 
Gminnych ZOSP RP, Komendanci 
Miejsko–Gminni jednostek OSP 
oraz pracownicy komendy i jed-
nostki ratowniczo–gaśniczej PSP w Sta-
szowie.

Podczas spotkania Komendant Powia-
towy PSP mł. bryg. Grzegorz Ciepiela 
przedstawił najważniejsze wydarzenia 
związane z bezpieczeństwem regionu, 
zadania zrealizowane przez Państwową 
Straż Pożarną, a także podsumował funk-
cjonowanie ochrony przeciwpożarowej 
w 2009 roku.

Staszowska straż jest obecnie najle-
piej wyposażoną w sprzęt i wyposażenie 
ratowniczo–gaśnicze jednostką w woj. 
świętokrzyskim. W skład jej wyposa-
żenia wchodzą m.in. specjalistyczne 
samochody strażackie.

W 2009 roku KP PSP uczestniczyła 
w 659 zdarzeniach w tym 217 pożarach 
i 77 akcjach usuwania gniazd owadów. 
Strażacy prowadzili także akcje ratun-
kowe w wypadkach drogowych oraz 
usuwaniu skutków gwałtownych zda-
rzeń atmosferycznych. Najwięcej zda-
rzeń miało miejsce na terenie gminy 
Staszów (266), następnie w Rytwianach 
(92), Osieku (67), Połańcu (67), Bogorii 

(49), Szydłowie (35), Oleśnicy (32), 
Łubnicach (19). Pod tym względem 
ubiegły rok można uznać za zbliżony 
do poprzednich. W 2008 roku było 659 
zdarzeń, a w 2007 – 775.

K P PSP uczest n icz y rów nież 
w akcjach prewencyjnych, m.in. 
poprzez kontrole (154 szt.) zagrożenia 
pożarowego obiektów. Oceniano m.in. 
szkoły, przedszkola, hotele, sklepy 
wielkopowierzchniowe oraz punkty 
sprzedające materiały pirotechniczne. 
W ramach kontroli wykazano 163 
nieprawidłowości, wydanych zostało 
48 decyzji i 42 wystąpienia.

W powiecie Staszowskim działa 
łącznie 79 jednostek OSP z czego 22 
należy do Krajowego Systemu Ratow-
niczo-Gasniczego. Na terenie Gminy 
Staszów funkcjonuje 15 jednostek, 

spośród których Wola Osowa, Wiązow-
nica Duża, Wiśniowa, Oględów, Koniem-
łoty należą do KSRG. Jednostki należąca 
do systemu należą do najlepiej wyposa-
żonych. W 2009 roku na potrzeby OSP 
w Koniemłotach został zakupiony nowy 
samochód gaśniczy MAN. W 2009 r. jed-
nostki z KSRG z terenu gminy Staszów 
wyjechały do akcji 66 razy.

Ireneusz Kapusta

Podsumowanie 2009 w staszowskiej PSP |

Kilkaset akcji, ponad 200 pożarów, kilkadziesiąt usuniętych gniazd os i szerszeni, hektolitry przepom-
powanej wody i masę ciężkiej pracy to bilans 2009 roku w staszowskiej straży pożarnej.

Jest to projekt, który ma na celu określenie 
ścieżki zawodowej, a ponadto sprecyzowanie 
naszego miejsca w życiu. Dzięki niemu uczymy 
się pracy w grupie, organizowania i planowania 
swoich działań oraz twórczego i kreatywnego 
myślenia. Uświadamiamy sobie i naszym kole-
gom konieczność budowania prawidłowych 
relacji interpersonalnych dla dobrego funkcjonowania 
w miejscu pracy oraz pomaga uświadomić sobie związek 
pomiędzy własnym wysiłkiem włożonym w wykształcenie 
i zdobywanie lub rozwijanie posiadanych umiejętności, 
a pracą w przyszłym zawodzie. Projekt ten organizowany 
jest przez Świętokrzyskie Centrum Doskonalenia Nauczy-
cieli w Kielcach i cieszy się dużą popularnością w naszej 
szkole, lecz jak wiadomo tylko najlepsze prace zostaną 
nagrodzone. „Doceniam aktywność i świadomość uczniów 

biorących udział w tym projekcie. Jestem z nich bardzo 
dumna”- mówi pani Barbara Robak – koordynator projektu 
w naszym gimnazjum.

Według nas jest to ciekawe i kształcące doświadczenie 
zwłaszcza, że stoimy przed trudnym wyborem dalszego kie-
runku kształcenia oraz zawodu.

Autorki projektu: 
Emilia Pabian III D, Anna Belusiak III D, Marzena 

Łabęcka III E, Angelika Bielecka III E, Marta Waga III E 

„Moje wymarzone miejsce pracy” |

My uczniowie klas III staszowskiego Gim-
nazjum nr 1, już kolejny raz biorąc udział 
w projekcie „Moje wymarzone miejsce 
pracy”, chcieliśmy pokazać, że nasza przy-
szłość i przyszłość naszego regionu nie jest 
nam obojętna.

Jeden z samochodów staszowskiej straży pożarnej.
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Rok 2010 dla Staszowa jest rokiem obchodów 485 rocznicy 
nadania naszemu miastu praw miejskich. W Rocznicę tę zna-
komicie wpisuje się jubileusz 45 lecia działalności Społecznej 
Szkoły Muzycznej. Z tej okazji w dniu 5 marca odbyło się 
w Staszowskim Ośrodku Kultury 
artystyczne spotkanie prezentu-
jące dorobek Szkoły i zarazem 
inaugurujące obchody jubileuszu 
miasta. Historię i teraźniejszość 
Szkoły omówił jej Dyrektor mgr 
Antoni Drozd. Szkoła rozpo-
częła działalność edukacyjną l 
marca 1965 roku na mocy decyzji 
ówczesnego Wydziału Kultury 
Wojewódzkiej Rady Narodowej 
w Kielcach. Od początku pracuje 
na bazie Staszowskiego Ośrodka 
kultury. Celem dydaktycznym 
Szkoły jest nauka gry na różnych 
instrumentach. muzycznych. 
Przygotowuje uczniów do dal-
szego kształcenia w państwowym szkolnictwie artystycznym 
oraz realizuje zadania kształcące dzieci i młodzież do uczest-
nictwa w amatorskim ruchu artystycznym.

W minionym okresie w Szkole uczyło się ponad 1200 - stu 
uczniów uczniów pięcioletnim cyklu nauki w klasach forte-
pian, akordeon, gitara, skrzypce,klarnet i saksofon realizując 
program szkoły muzycznej I stopnia.

Wielu absolwentów ukończyło akademie muzyczne i instytuty 
muzyki uzyskując tytuł magistra sztuki muzycznej. Wszyscy 
niemal nauczyciele muzyki w mieście i powiecie to absolwenci 
Szkoły. A oto ich nazwiska: Marek Chodurek Ewa Nowak, 
Alicja Urbanowicz, Tomasz Dymlang, Krzysztof Drozd, Dorota 
Karasińska - Kozłowska, Małgorzata Kopacz, Anna Belusiak, 
Magdalena Piotrowicz i wielu innych. Ale są również wyjątkowi 
absolwenci jak Łukasz Lisowski,Maria Więckowska, Grzegorz 
Pasternak, Katarzyna Nowińska którzy robią znakomitą karierę 
muzyczną w kraju i za granica. Szkoła była organizatorem wielu 
koncertów,uczestniczyła w przeglądach wojewódzkich,organizo-
wała warsztaty artystyczne.

Za swoją działalność Rada Miej-
ska w Staszowie przyznała Szkole 
odznakę „Za zasługi dla miasta”. 
Od 2009 roku realizuje 6 - letni 
cykl kształcenia o rozszerzonym 
programie edukacyjnym. Posiada 
wykształconą i oddaną uczniom 
kadrę pedagogiczną. Nauczyciele 
ci tworzą bardzo dobry klimat pracy 
Szkoły. Obecnie uczy się w różnych 
klasach około 80 uczniów. Pracy 
dydaktycznej towarzyszy ogromne 
wsparcie i pomoc Rady Rodziców. 
To właśnie współpraca rodziców 

oraz uczniów z nauczycielami i dyrekcją gwarantuje sukces 
Szkoły.

W spotkaniu uczestniczyli rodzice, uczniowie,nauczyciele,oraz 
4-rej przewodniczący rad rodziców Anaclet Kolondji,  Andrzej 

Kruzel, Remigiusz Kruzel, Sławo-
mir Maj. Licznie przybyli również 
przedstawiciele władz samorzą-
dowych: Romuald Garczewski 
- starosta staszowski, Andrzej 
Kruzel - wicestarosta staszowski, 
Kryspin Bednarczyk -  przewodni-
czący Rady Miejskiej w Staszowie, 
Andrzej Iskra - burmistrz Miasta 
i Gminy Staszów, Jan Klamczyń-
ski - wójt Szydłowa, wiceprzewod-
niczący Rady Miejskiej Dariusz 
Kubalski, Jolanta Macias - kierow-
nik wydziału edukacji. Aleksandra  
Stachniak - dyrektor SOK.

W dowód uznania za 45-letnią 
działalność Szkoły gratulacje 

i podziękowania przekazały dyrektorowi władze samorządowe 
powiatu, gmin w Staszowie i Szydłowie, przewodniczący rad 
rodziców,prezes SIG, oraz dyrektor SOK. 

20 - stu uczniom Szkoły, którzy przygotowali prace 
pisemne o życiu i twórczości T. Chopina z okazji 200 - 
nej rocznicy urodzin kompozytora,wręczono pamiątkowe 
dyplomy, oraz upominki od Miasta i Gminy, a także puchary 
ufundowane przez Tadeusza Wrześniaka - właściciela hut 
szkła. Wręczono również dyplomy dla uczniów za udział 
w Wojewódzkim Przeglądzie Szkół Muzycznych Busku 
—Zdroju. Bardzo miłym akcentem było wręczenie przez 
Prezesa SIG Jerzego Kwietnia dla pięciu wyróżniających 
się uczniów Szkoły stypendiów. W drugiej części spotkania 
odbył się koncert uczniów i absolwentów Szkoły. Wystąpili 
uczniowie: Magdalena Jęczeń, Anna Supa, Kacper Maj, Anna 
Krupa, Agata Kowalik, Milena Szczypkowska, oraz absol-
wenci: Łukasz Borkowski, Magdalena Piotrowicz, i Damian 
Kozieł. Na zakończenie koncertu wystąpiła znakomita śpie-

waczka Roma Owsińska, której 
przy fortepianie akompaniował 
Łukasz Woś.

Konce r t  jub i leu szow y 
poprzedziła, zorganizowana w 
dniu 10 lutego w Staszowskim 
Ośrodku Kultury próba koncer-
towa uczniów Społecznej Szkoły 
Muzycznej im. S. Moniuszki 
w Staszowie w której wzięło 
udział około 50 uczniów repre-
zentujących wszystkie klasy 
nauczania.

AD
fot. Ireneusz Kapusta

Koncert Jubileuszowy SSM |

Muzyka jest bardzo ważnym elementem naszej cywilizacji. Zawdzięczamy jej ogromne wzruszenia i chwile wielkich unie-
sień. Jest ona z nami od urodzenia do śmierci. Bogurodzica, Mazurek Dąbrowskiego, Rota – to pieśni dzięki którym ist-
nieje Polska.  Na  każdą chwilę życia, na każdą sytuację znajdzie się odpowiedni utwór. Współczesna cywilizacja, jest więc 
cywilizacją muzyki. W Staszowie działa instytucja, która rozwija ten kunszt, budząc u swoich uczniów talent, a następnie 
żmudnie i wytrwale go szlifując.  Społeczna Szkoła Muzyczna, bo o niej mowa, kończy 45 lat.

Roma Owsińska.

Występ w wykonaniu uczniów Społecznej Szkoły Muzycznej.
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W roku 2010 Szkoła obchodzi 45 - lecie działalności, 
proszę powiedzieć jakie były okoliczności jej powstania 
i początki pracy?

W latach 60 - tych ubiegłego stulecia Staszów nie miał insty-
tucji kształcącej dzieci i młodzież w zakresie muzyki. Dlatego 
poczyniłem starania zorganizowania placówki, w której mogliby 
uczniowie pobierać naukę gry na różnych instrumentach. 
Z wnioskiem do Wydziału Kultury Wojewódzkiej Rady Narodowej 
w Kielcach o powołanie tej placówki wystąpiła Powiatowa Rada 
Narodowa w Staszowie. Decyzja władz wojewódzkich była pozy-
tywna i z dniem l marca 1965 roku rozpoczęliśmy działalność. Na 
siedzibę Społecznego Ogniska Muzycznego wskazano Powiatowy 
Dom Kultury i w tym budynku realizowaliśmy nasze zadania przez 
cały okres 45 – lecia. 

Początki były bardzo trudne. Brak kadry i sprzętu utrudniał 
pracę. Natomiast zainteresowanie naszą ofertą edukacyjną było 
ogromne. W latach 60 - tych, 70 - tych i 80 - tych w każdym 
roku szkolnym do ogniska uczęszczało ponad 200 uczniów 
pobierających naukę głównie na akordeonie i fortepianie. Pro-
wadziliśmy również zespoły akordeonowe. W całym 45 - leciu 
kontakt z naszą instytucją miało ponad 1200 uczniów.

Jak wówczas władze miasta i powiatu odbierały Waszą 
działalność?

Ze strony władz otrzymywaliśmy pomoc finansową na zakup 
instrumentów, akcesoriów muzycznych i na wynagrodzenia dla 
nauczycieli. Ogromna życzliwość towarzyszyła naszej pracy ze 
strony przełożonych. To wszystko sprawiało, że SOM rozwijało 
się znakomicie. 

Dowodem tego uznania było przyznanie Wam odznaki „Za 
zasługi dla miasta Staszowa”. Było to zapewne ważne wyróż-
nienie dla Waszej działalności.

Wyróżnienie to przyjęliśmy z ogromnym zadowoleniem. 
Znaleźliśmy się bowiem w gronie instytucji i zakładów pracy, 
które w znaczący sposób wpływały na rozwój miasta zarówno 
pod względem gospodarczym jak też społeczno - kulturalnym. 
Uznaliśmy również, że jesteśmy temu miastu potrzebni.

Poza działalnością edukacyjną czym zajmuje się Wasza 
instytucja?

Zgodnie ze statutem naszym 
głównym celem jest nauka gry 
na instrumentach, nauka teorii 
muzycznej, kształcenie słuchu, 
słuchanie muzyki. Poza tym 
organizujemy publiczne popisy 
uczniów, koncerty z różnych 
okazji, uczestniczymy corocznie 
w Festiwalu Szkół Muzycznych 
w Busku – Zdroju. Nasi ucznio-
wie grają w zespołach amator-
skich Staszowskiego Ośrodka 
Kultury i w zespołach szkolnych. 
Absolwenci SOM kształcą się 
dalej w państwowym szkolnic-
twie muzycznym na poziomie 
średnim i akademickim.

I tu zapytam Pana o losy tych naj-
zdolniejszych Waszych uczniów.

Jak już wspomniałem część naszych 
absolwentów z powodzeniem pobiera 
naukę w średnich i wyższych uczelniach 
muzycznych. Dumą naszą jest Łukasz Lisowski, który ukończył 
z wyróżnieniem Akademię Muzyczną w Gdańsku i obecnie 
współpracuje z orkiestrą w Berlinie, Maria Więckowska ukoń-
czyła Akademię Muzyczną w Łodzi i związana jest z instytu-
cjami muzycznymi we Włoszech, Grzegorz Pasternak absolwent 
Akademii Muzycznej w Krakowie zajmuje się pracą naukową 
na uczelni. Wielu ukończyło wyższe studia pedagogiczno - 
muzyczne i zajmuje się działalnością edukacyjną w szkołach 
naszego miasta i powiatu np. Marek Chodurek, Małgorzata 
Kopacz, Ewa Nowak, Alicja Urbanowicz, Tomasz Dymlang, 
Krzysztof Drozd, Magdalena Piotrowicz itd.

Od niedawna jesteście szkołą, co zmieniło się w związku 
z tym w waszej dotychczasowej działalności?

Od ubiegłego roku pracujemy w strukturze Społecznej 
Szkoły Muzycznej. Wydłużony został cykl kształcenia do 6 lat 
oraz wprowadziliśmy do nauki instrumenty dęte rozszerzając 
przez to naszą ofertę edukacyjną, wprowadziliśmy również 
nowy przedmiot literatura muzyczna.

Jak z perspektywy 45 lat ocenia Pan dziś sytuację 
w szkole?

Obok Kielc jesteśmy największą Społeczną Szkołą Muzyczną 
w województwie. Posiadamy bogate instrumentarium: 8 pianin, 
12 akordeonów, 5 gitar, pulpity koncertowe, instrumentarium 
Orffa, 2 pianina elektroniczne, aparaturę nagłaśniającą. Wszyscy 
pracownicy pedagogiczni posiadają wyższe studia muzyczne. 
Prowadzimy klasy gry na fortepianie, akordeonie, gitarze, klar-
necie i saksofonie. Pracujemy na bazie Staszowskiego Ośrodka 
Kultury znakomicie ze sobą współpracując. Zarówno w prze-
szłości tak również obecnie naszą działalność wspierają władze 
samorządowe miasta i powiatu za co w imieniu uczniów, rodziców 
i nauczycieli wyrażam im ogromną wdzięczność. 

45 - lecie to piękny jubileusz, jak chcecie go uczcić?
Planujemy szereg koncertów otwartych dla naszego miasta 

w wykonaniu uczniów i absolwen-
tów Szkoły. Jesteśmy organizato-
rem konkursu na pracę pisemną 
z okazji 200 rocznicy urodzin F, 
Chopina pt. „Fryderyk Chopin 
- sercem Polak, talentem świata 
obywatel”. Będziemy uczestniczyć 
również w Wojewódzkim Festiwalu 
Szkół Muzycznych w Busku Zdroju 
oraz w koncertach umuzykalniają-
cych z udziałem naszych uczniów 
w szkołach podstawowych i gim-
nazjach miasta i gminy. Wszystkie 
jubileuszowe koncerty włączyliśmy 
do obchodów 485 rocznicy nadania 
praw miejskich naszemu miastu.

Dziękuję za rozmowę.

45 lat z muzyką |

Antoni Drozd

Z Antonim Drozdem, o jubileuszu 45- lecia Społecznej Szkoły Muzycznej 
w Staszowie rozmawia Ireneusz Kapusta .

Uczniowie Społecznej Szkoły Muzycznej po koncercie na Sesji 
Rady Miejskiej w Staszowie wraz z (II rząd) dyrektorem SSM 

Antonim Drozem, przew. RM Kryspinem Bednarczykiem, bur-
mistrzem Andrzejem Iskrą, przew. rady rodziców Sławomirem 

Majem oraz wiceprzew. RM Dariuszem Kubalskim.



18 MONITOR STASZOWSKI NR 2 (144) / 2010

Pod taką nazwą, dnia 20 lutego 2010 
roku, w galerii „Piwnice” w Staszowskim 
Ośrodku Kultury odbył się wernisaż foto-
grafii Eweliny i Krzysztofa Czajów oraz 
koncert bluesowo-rockowego zespołu 
Immunited, w skład którego którego wcho-
dzą młodzi artyści ze Staszowa i okolic. 
Zorganizowany przez pracowników SOK, 
pana Krzysztofa Laskowskiego oraz panią 
Katarzynę Ciepielę pokaz kunsztu audio-
wizualnego był już drugim, z planowanego 
cyklu imprez tematycznych promujących 
talenty pod tytułem Party.

Impreza – mimo charakteru kame-
ralnego – przyciągnęła wielu zaintereso-
wanych twórczością prezentowaną przez 
bohaterów spotkania. Zaprezentowany 
przez muzyków wachlarz brzmień wyma-
gał od nich niewątpliwie wielogodzinnych 
prób oraz ogromnego wysiłku. Różno-
rodność, roszady pomiędzy instrumen-
tami, zmiany gatunków muzycznych, 
od agresywnego rocka do spokojnego, 

chill-outowego bluesa, improwi-
zowane solówki instrumentalne, 
mogły poświadczyć wysoki poziom, 
zaangażowanie i, niewątpliwie, sym-
biozę muzyków ze sceną. Muzycy 
bez zmrużenia okiem, jak weterani 
sceny zaprezentowali swój świetny 
repertuar, który doczekał się gorą-
cych braw oraz słów uznania. 

Wystawa fotografii, jako jeden 
z elementów była przedstawiona z podob-
nym jak występ muzyków oddaniem ku 
pasji. Oglądane zdjęcia powodowały 
zachwyt wśród widzów oraz rewerencję 
u koneserów. Zademonstrowane portrety 
zapewne były tylko wierzchołkiem góry 
wśród dorobku twórczego zgromadzo-
nego przez państwo Czajów.

Tuż po koncercie miał miejsce huczny, 
acz mniej liczny jam session. Każdy 
chętny do zaprezentowania swoich umie-
jętności instrumentalnych lub wokalnych 
został przez publiczność doceniony 

z równym entuzjazmem co Immunitet. 
Żaden z występujących nie szczędził sił 
i talentu, aby pokazać swoje atuty. Nie 
brakowało coverów znanych, klasycz-
nych utworów, jak i zupełnie improwizo-
wanych i spontanicznych popisów. 

Spotkanie, mimo wielu pozytywnych 
opinii nie usatysfakcjonowało w pełni organi-
zatorów. Zapowiadają oni, że każde następne 
będzie lepsze od poprzedniego. Pozostaje 
życzyć powodzenia w organizacji kolejnych, 
miejmy nadzieję, coraz lepszych imprez.

Łukasz Paszkowski, fot. IK

Immunitet Party |

Przedszkole Nr 8 realizuje w bieżącym roku szkolnym Program Ekozespołów. 
Program ten stawia przed dziećmi i całą społecznością związaną z przedszkolem ważne 
dla współczesnego świata cele. Przede wszystkim skupiamy się na tworzeniu trwałych 
nawyków i zachowań ekologicznego stylu życia w domu, w przedszkolu i najbliższym 
otoczeniu. W ramach realizacji Programu uczestnicy Ekozespołów (dzieci 5 i 6 letnie) 
zorganizowały w dniach od 10.02.2010 do 12.02.2010 Kiermasz Walentynkowy, gdzie 
oferowane były serca, kartki i inne upominki wykonane przez dzieci z materiałów 
naturalnych, makulatury, masy solnej i odpadów. Upominki wykonane przez naszych 
przedszkolaków cieszyły się ogromnym zainteresowaniem. Dochód ze sprzedaży zosta-
nie przeznaczony na zakup żarówek energooszczędnych do wybranych pomieszczeń 
przedszkolnych. Serdecznie dziękujemy wszystkim dzieciom i rodzicom, którzy wzięli 
udział w naszym przedszkolnym kiermaszu.   Agnieszka Strzałka

Kiermasz Walentynkowy |

W romantycznym nastroju |
Duet Pruska & Kondek wystąpili 

w Staszowie ze specjalnie przygoto-
wanym repertuarem walentynowym. 
Koncert odbył się w piątek 12 lutego 
w Klubie osiedlowym „Iskierka”. 
Artyści zaprezentowali publiczności 
zestaw utworów romantycznych. Woka-
listka - Wioletta Pruska naukę muzyki 
zaczęła od warsztatów muzycznych 
w SOK, występowała m.in. z zespołem 
CENTRALNE OGRZEWANIE jako 
support BUDKI SUFLERA. Kamil 
Kondek grę na instrumentach klawi-
szowych rozpoczął w wieku 8 lat. Ma 
na koncie liczne recitale na terenie 
Polski m.in. w Krakowie, Kielcach, Sta-
rachowicach i Staszowie. Reprezentuje 
styl jazz classic. 

Ireneusz Kapusta
Dla zakochanych śpiewa Wioletta Pruska.

Zespół Immunited.
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Nauczanie integracyjne stanowi 
formę edukacji dzieci niepełnosprawnych 
razem z dziećmi zdrowymi.

„Integracja, czyli włączanie polega 
na tworzeniu takiego rodzaju środowisk 
edukacyjnych, w których dzieci o zróżni-
cowanych możliwościach i tempie uczenia 
się znajdą właściwe warunki rozwoju.

Włączanie ucznia dotkniętego nie-
pełnosprawnością do procesu nauczania  
i wychowania budzi nadzieję na wszech-
stronny, najpełniejszy rozwój dziecka, uczy 
społecznych zachowań, ułatwia adaptację 
w społeczeństwie dzieci zdrowych. 

Dzieci zdrowe również zyskują 
na obecności dzieci niepełnosprawnych. 
Uczą się pomagania, wrażliwości, odpo-
wiedzialności za drugiego człowieka, 
akceptacji, tolerancji społecznej.

Do naszej placówki uczęszczają 
dzieci z orzeczeniami o potrzebie kształ-
cenia specjalnego, o potrzebie wczesnego 
wspomagania rozwoju; o potrzebie 
nauczania indywidualnego.

Wychowankom tym organizuje się 
różnorodne formy pomocy psychologicz-
no-pedagogicznej tj. zajęcia:
- rewalidacyjne
- wczesnego wspomagania
- logopedyczne
- socjoterapeutyczne
- rehabilitacyjne

Zajęcia rewalidacyjne
Proces edukacji dziecka niepeł-

nosprawnego intelektualnie wymaga 
specjalnych środków oddziaływania, 
ponieważ nie może ono sprostać ocze-
kiwaniom i wymaganiom otoczenia. 
Dlatego potrzebna jest pomoc korek-
cyjna, usprawniająca i kompensacyjna 
realizowana w ramach zajęć rewalidacji 
indywidualnej. Zajęcia z zakresu rewali-
dacji indywidualnej prowadzone są przez 
oligofrenopedagogów Monikę Maciejew-
ską oraz Iwonę Grzybowską.

Wczesne wspomaganie rozwoju
Zakres wczesnego wspomagania 

rozwoju dziecka może dotyczyć roz-
woju motorycznego, stymulacji poli-
sensorycznej, rozwoju mowy i języka, 
orientacji i poruszania się w przestrzeni, 
usprawniania widzenia, słuchu, umie-
jętności samoobsługi i funkcjonowania 
w środowisku.

Opiekę nad dziećmi zakwalifikowa-
nymi do zajęć z wczesnego wspomagania 

sprawuje zespół specjalistów(oligofreno-
pedagog, psycholog, logopeda). Zajęcia 
z zakresu wczesnego wspomagania rozwoju 
prowadzone są przez Kingę Karcz, Monikę 
Maciejewską i Iwonę Grzybowską, które 
poprzez odpowiednie ćwiczenia rozwijają 
procesy poznawcze dziecka, pomagają 
w budowaniu motywacji do dalszej nauki, 
uczą świadomości siebie, swojego miejsca 
w społeczeństwie.

Podczas zajęć z zakresu wczesnego 
wspomagania rozwoju prowadzone są 
między innymi:ćwiczenia usprawniające 
manualnie, zajęcia z zakresu samoobsługi, 
ćwiczenia rozwijające percepcję wzrokową, 
słuchową, ruchową, ćwiczenia wzbogaca-
jące słownik dziecka oraz różnego rodzaju 
zabawy wyzwalające aktywność dzieci.

Zajęcia logopedyczne
Dzieci uczęszczające do oddziałów 

integracyjnych objęte są opieką logo-
pedyczną prowadzoną przez logopedę 
Grażynę Kwiecień.

Głównym celem terapii jest stymu-
lowanie rozwoju mowy, wprowadzenie 
alternatywnych sposobów komunikowa-
nia się na drodze pozawerbalnej.

Rozwój mowy wpływa zdecydowanie 
na globalny rozwój osobowości. Dziecko 
poznaje otaczający świat dzięki rozumie-
niu mowy, a umiejętność komunikacji 
pozwala mu wyrazić swoje spostrzeżenia, 
uczucia i pragnienia. Zdolność porozu-
miewania się daje więc z jednej strony 
możliwość przekazywania własnych 
potrzeb, z drugiej rozumienia poleceń 
innych osób.

Biorąc pod uwagę specyfikę rozwoju 
dzieci w wieku przedszkolnym zajęcia 
logopedyczne prowadzone są w formie 
zabaw. Uwzględniają zarówno ćwiczenia 
oddechowe, fonacyjne, ćwiczenia narzą-
dów artykulacyjnych, a także ćwiczenia 
ortofoniczne i słuchu fonematycznego. 
Dostarczają dzieciom wielu pozytyw-
nych doznań, wspaniałych emocji, 
a jednocześnie uczą. Służą temu także 
programy logopedyczne opracowane 
w wersji komputerowej.

Rehabilitacja ruchowa
Zajęcia rehabilitacyjne w naszym 

przedszkolu prowadzone są przez fizjote-
rapeutę Adelę Nowicką. Głównym celem 
rehabilitacji jest poprawa sprawności 
fizyczno-umysłowej niepełnosprawnych 
dzieci. Ćwiczenia prowadzone z dziećmi 

oddziałują na nie wielostronnie. Przede 
wszystkim wpływają na rozwój fizyczny 
każdego dziecka. Dzięki nim rozwija się 
kościec oraz siła mięśniowa. Ćwiczenia 
mają wpływ na właściwości motoryczne: 
siłę, wytrzymałość, szybkość, koordyna-
cję, zapobiegają niekorzystnym zmianom 
w narządzie ruchu(przykurczy), kształtują 
nawyk odruchu prawidłowej postawy.

Dzieci chętnie podejmują różne 
ćwiczenia często przeplatane zabawami 
ruchowymi, które również są formą 
rehabilitacji. 

Ponadto dzieci korzystają z najnowo-
cześniejszego sprzętu do ćwiczeń Metodą 
Integracji Sensorycznej.

Oprócz wymienionych wyżej form 
edukacyjno –terapeutycznych dzieci 
uczestniczą w zajęciach socjoterapeu-
tycznych z sesji ruchowej Weroniki 
Sherborne oraz Programu Aktywności 
Knillów.

Specjaliści pracują na zajęciach 
w oparciu o przygotowany na podstawie 
diagnozy indywidualny program dla 
każdego dziecka. Program jest dosto-
sowany do potrzeb, możliwości i tempa 
pracy dzieci. Bogactwo i różnorodność 
ofert powodują, że dzieci bardzo chętnie 
uczestniczą w różnych formach zajęć.

Współpraca nauczyciela prowadzą-
cego z nauczycielem wspomagającym

w grupie integracyjnej i mała liczeb-
ność wychowanków pozwala na pełną 
indywidualizację pracy dydaktycznej, 
stopniowanie trudności zadań, stosowa-
nie ciekawych metod aktywizujących 
i form pracy w grupie.

Praca z uczniem o specjalnych potrze-
bach edukacyjnych wymaga również 
stałej współpracy ze środowiskiem 
rodzinnym; włączamy najbliższe osoby 
w proces stymulacji rozwoju dziecka. 
Wspólnie określamy zadania, metody 
pracy a kontynuowanie odpowiednich 
ćwiczeń w domu pozwala na pełniejszy 
optymalny rozwój dziecka. 

Opracowała: 
mgr Iwona Grzybowska,

mgr Kinga Karcz

Praca z dzieckiem o specjalnych potrzebach  |
edukacyjnych w oddziale integracyjnym Filii 
Przedszkola Nr 8 w Staszowie
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Obchody Tygodnia z Profilaktyką, Zdrowiem i Bezpie-
czeństwem w ZPO nr 1 w Staszowie mają już 7-letnią tradycję. 
Działania profilaktyczne są priorytetem w realizacji zadań 
wychowawczych wspierających środowiska rodzinne. Mottem 
przewodnim tegorocznego programu było hasło: „Bądź bez-
pieczny- ucz się ratować siebie i innych, zwalczaj agresję, 
trzymaj formę!”. 

Program realizowany był od 8 do 12 marca 2010 roku, 
a opracowany został przez pedagogów szkolnych- Grażynę 
Kwiecień /PSP nr 1/ oraz Bożennę Kordowską-Wydrę /Gim-
nazjum nr 1/.

Każdy dzień posiadał swój motyw przewodni wokół, 
którego skupiały się wszystkie zajęcia edukacyjne, warsztaty, 
prezentacje multimedialne, konkursy, czy też inscenizacje. 
Poniedziałek przebiegał pod hasłem „Stop agresji i prze-
mocy”, wtorek zaś poświęcony został bezpieczeństwu w sieci. 
Hasło „Stop cyberprzemocy” przypominało o zagrożeniach, 
ale i o potrzebie rozważnego korzystania z Internetu. Środę 
poświęciliśmy na „Ratowanie siebie i innych” poprzez udział 
w zajęciach praktycznych z zakresu udzielania pierwszej 
przedmedycznej pomocy. Czwartek przypomniał o założeniach 
programu „Trzymaj formę”, w ramach którego odbył się między 
innymi 3-dniowy wyjazd narciarski do Białki Tatrzańskiej. 
Piątek wypełniony został tematyką bezpieczeństwa w ruchu 
drogowym pod hasłem „Miej trzeźwy umysł w ruchu drogo-
wym”. Każdy dzień obfitował w różnorodne formy zajęć prowa-
dzone przez nauczycieli, pedagogów, psychologa i pielęgniarkę 
szkolną, a przede wszystkim przez specjalistów zaproszonych 
przez Dyrektora szkoły Małgorzatę Kazimierską. Gościliśmy: 
menagera Firmy Komputerowej „Sprzętkom” Krzysztofa 
Stachurę, informatyka Dariusza Zielińskiego, pełnomocnika 

d/s profilaktyki UMiG w Staszowie Danutę Batóg, kuratora 
zawodowego Sądu Rejonowego Agnieszkę Warchałowską, Kie-
rownika Oddziału PCK w Staszowie Joannę Chebę, kierownika 
Sekcji Żywności i Żywienia Małgorzatę Olechowską i Annę 
Samiec ze Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej w Staszowie, 
dietetyka SZOZ w Staszowie Annę Gęcę, aspiranta Anetę 
Nowak-Lis z KPP w Staszowie oraz aktorów Polskiej Sceny 
Edukacji. Nasi uczniowie uczestniczyli także w warsztatach 
żywieniowych w Technikum Rolniczym w Sichowie.. 

Obchody VII Tygodnia z Profilaktyką, Zdrowiem i Bez-
pieczeństwem miały na celu dostarczenie uczniom wiedzy 
z zakresu bezpieczeństwa, zarówno w sieci jak i w ruchu 
drogowym, ponadto wyposażenie w niezbędne umiejętności 
praktyczne w zakresie udzielania pierwszej przedmedycznej 
pomocy oraz promowanie zdrowego stylu życia poprzez aktyw-
ność fizyczną jak i zdrowy sposób odżywiania. Zamiast agresji 
i przemocy zaproponowaliśmy savoir-vivre dla nastolatków.

W bieżącym roku szkolnym był to już drugi tygodniowy 
program profilaktyczny, który realizowaliśmy wspólnie z pro-
fesjonalistami wspierającymi nasze działania w tym zakresie. 
W październiku skupiliśmy się wokół programu dotyczącego 
profilaktyki chorób serca pod hasłem „Lepsze serce – lepsza 
nauka i praca”.

Grażyna Kwiecień

VII TYDZIEŃ Z PROFILAKTYKĄ,  |
ZDROWIEM I BEZPIECZEŃSTWEM 
W ZPO - PUBLICZNEJ SZKOLE 
PODSTAWOWEJ I GIMNAZJUM 
NR 1 IM. TADEUSZA KOŚCIUSZKI 
W STASZOWIE

W dniach 26-28.02.2010 odbył się XVII Ogólnopolski 
Festiwal Piosenki Harcerskiej „Śpiewograniec” w Tarnobrzegu. 
Stawaliśmy tam do boju jako 13 Próbna Staszowska Drużyna 
Harcerska. W festiwalu brały udział 34 zespoły harcerskie 
z całej Polski.

Wyjazd ten dostarczył nam nowych 
doświadczeń, wspaniałej zabawy i niezapo-
mnianych wrażeń. Pojechaliśmy tam pierwszy 
raz na tzw. zwiad. Zwiad się udał. Poznaliśmy 
nowych kolegów i koleżanki z różnych środo-
wisk, którzy pokazali nam swoje umiejętności 
i nauczyli nas dużo ciekawych utworów, posze-
rzyliśmy swoje kontakty. Dzięki temu mamy już 
kilka zaproszeń na podobne imprezy. Chcemy 
z nich skorzystać, aby bardziej zadomowić się 
na scenie i pozbyć się tremy.

Organizatorzy stworzyli naprawdę 
cudowną i niepowtarzalną atmosferę, aż żal 
było wyjeżdżać. I chociaż nie przywieźliśmy 

żadnej nagrody ani wyróżnienia, to humor i błogi nastrój nas 
nie opuszczał. Wróciliśmy z wiarą, że za rok rok będzie lepiej 
Cała drużyna jednogłośnie twierdzi, że WARTO BYŁO.

ZHP STASZÓW

Śpiewograniec 2010 |

Uczestnicy spotkania w PSP i Gim Nr 1. 
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W sali kolumnowej Zespołu Szkół nr 2 w Staszowie, 4 marca br., 
odbyła się ostatnia już z proekologicznego cyklu debata wraz z prezen-
tacją, dotycząca odpowiedzialnego korzystania ze środowiska.Cała 
inicjatywa tych spotkań powstała przy współpracy Europejskiego 
Centrum Rozwoju Integral i Małopolskiego Stowarzyszenia Doradz-
twa Rolniczego, działającego przy Uniwersytecie Rolniczym w Kra-
kowie.Projekt, który obejmował 4 spotkania polegał na wzmocnieniu 
proekologicznego stylu życia młodzieży zamieszkującej dorzecze 
pradoliny górnej Wisły.

W spotkaniu udział wzięli goście z władz samorządowych 
UMiG w Staszowie w składzie:Jolanta Hyla – kierownik wydziału 
Infrastruktury Komunalnej, Mieszkaniowej i Ochrony Środo-
wiska, Dorota Włodarczyk – kierownik wydziału Rolnictwa 
i Działalności Gospodarczej,Jolanta Poniedzielska z Wydziału 
Edukacji, Kultury,Zdrowia i Spraw Społecznych oraz Rafał 
Jastrząb, wykładowcy z Małopolskiego Stowarzyszenia Doradz-
twa Rolniczego,nauczyciele oraz uczniowie klas gimnazjalnych.
Debata w Gimnazjum nr 2 rozpoczęła 8 -dniowy cykl podsumo-
wujący cały projekt.

Uroczyście spotkanie to rozpoczął dyrektor Zespołu Szkół 
nr 2 Jan Gromniak, krótko mówiąc jak ważną rolę spełnia wśród 
młodych ludzi edukacja proekologiczna.

Głos wstępny zajęli wykładowcy z Uniwersytetu Rolniczego 
im. H. Kołłątaja w Krakowie -dr Sylwester Smoroń i mgr Karolina 
Mikołajczyk, prezentując młodzieży gatunki chronione, miejsca 
i pomniki przyrody, szczególnie te najciekawsze z okolicy naszego 
regionu,min Puszczę Sandomierską.Instruowali także młodych 
ekologów jak chronić różnorodność biologiczną i zagrożone 
gatunki.Przedstawiciele UMiG opowiedzieli natomiast o planach 
Gminy Staszów w tematyce ochrony środowiska na naszym 
terenie.

Po krótkim wstępie rozpoczęto prezentację, w której pierw-
szym tematem była ochrona zasobów wodnych, klas czystości, 
bakterii żyjących w wodzie, oczyszczaniu ścieków, stanie czy-
stości wody na terenie Polski, a przede wszystkim o mądrym 
korzystaniu z wody i technologiach uzdatniania wody do picia.

Drugim tematem były śmieci, ścieki i zanieczyszczenia 
dostające się do naszej ziemi.Omówiono na spotkaniu ustawę 
o odpadach, statystyki produkcji śmieci w UE, problem spalania 
plastiku i wytwarzania niebezpiecznych dioksyn na co dr Smoroń 
mocno uczulał gimnazjalistów.Rozmawiano także o składowaniu, 
rekultywacji, kompostowaniu, recyklingu i segregacji odpadów.
Przedstawione w prezentacji zostały przykłady radzenia sobie 
ze śmieciami na terenie UE. Ważną kwestią były też dzikie 
wysypiska śmieci, problemy prawne z karami dotyczącymi tego 
typu wykroczeń. Nie mogło zabraknąć omówienia sposobów 

składowania odpadów niebezpiecznych.
Ostatnim tematem prezentacji była lokalna polityka zrównowa-

żonego rozwoju, szczególnie w kwestii wskaźników związanych 
z ładem środowiska przestrzennego i ładem gospodarczym.

Po zapoznaniu się z problematyką przedstawiciele UMiG 
omówili plany związane z programem Natura 2000, m.in. o obję-
ciu ochroną lasów golejowskich i Doliny Kacanki.Rozmawiano 
o poprawie warunków sanitarnych mieszkańców gminy, rozwoju 
pro- ekologicznym, uporządkowaniu gospodarki ściekowej czy 
rozwinięciu systemu kanalizacji, a także o coraz efektywniejszym 
zbieraniu ścieków i śmieci, przez co zmniejszyło się ich dostawa-
nie do środowiska naturalnego. Omówione zostały akcje gminy, 
celem których było ulepszenie środowiska, polityki i edukacji 
pro-ekologicznej. Rafał Jastrząb rozdał materiały informacyjne 
związane z ekologicznym Związkiem Gospodarki Odpadami 
Komunalnymi w Rzędowie.

Po krótkiej przerwie i poczęstunku młodzież zaprezentowała 
i krótko omówiła przygotowane przez siebie prace związane 
z profilaktyką proekologiczną, a następnie rozpoczęto debatę. 
Młodzież zadawała pytania związane z ekologią przedstawicie-
lom z gminy.Można było usłyszeć kilkanaście bardzo ciekawych 
pytań.Uczniowie z Gimnazjum nr 2 pytali o rzekę Czarną i jej 
monitoring, akcje związane z Dniem Ziemi na terenie Staszowa.
Dość ciekawą kwestią była też segregacja odpadów, a także zabez-
pieczenie wysypiska gminnego na Pocieszce. Został też poruszony 
temat podniesienia stanu alarmowego rzeki Czarnej po zimowych 
roztopach.Ekolodzy z Gimnazjum nr 1 pytali natomiast, jak gmina 
radzi sobie z dzikimi wysypiskami śmieci i co mogą zrobić z tym 
problemem mieszkańcy Staszowa.

Na zakończenie przedstawiciele Akademii Rolniczej podsu-
mowali całe bardzo ciekawe spotkanie zachęcając także zgro-
madzonych uczniów do edukowania swoich kolegów i koleżanek 
w zakresie dbania o środowisko.

Rozdano także nagrody za biorące w konkursie prace. Pierw-
sze miejsce zajęła Aleksandra Jońca, drugie Irmina Sztachetko za 
wiersz o ekologii.Przyznano także trzy wyróżnienia: pierwsze dla 
Moniki Jezierskiej i Olgi Suchojad, drugie dla Grzegorza Piotrow-
skiego i trzecie dla Karoliny Marko i Aleksandry Strojnej.

Dr Sylwester Smoroń z Uniwersytetu Rolniczego w Krakowie, 
dyr. Zespołu Szkół nr 2 Jan Gromniak oraz goście z Urzędu Miasta 
i Gminy w Staszowie na zakończenie zrobili sobie z młodzieżą 
pamiątkowe zdjęcie oraz podziękowali za tak duże zaintere-
sowanie gimnazjalistów problematyką ekologiczną w naszym 
regionie.

Sławomir Rakowski
fot. Grzegorz Niziałek

Debata „Przyjaźniej dla środowiska” |
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Spróbujmy i my w tym dniu włączyć się w obchody 
samemu zachowując abstynencję i niosąc pomoc 
tym którzy pomocy oczekują.

co zrobić, żeby on / ona przestała pić ?
Jednym z ważniejszych problemów z którymi boryka 

się społeczeństwo są problemy alkoholowe. Wielu z nas 
w swoim otoczeniu spotyka osoby nadużywające alkoholu, 
ale najbardziej bolesny jest fakt kiedy problem dotyka kogoś 
bliskiego. Zwykle instytucje zajmujące się rozwiązywaniem 
tych problemów dowiadują się na ogół dopiero wtedy, gdy 
sytuacja jest bardzo poważna 
i dramatyczna. Po wielu latach 
zmagań z alkoholem i jego 
skutkami oraz prób rozwiąza-
nia we własnym gronie, kiedy 
picie alkoholu staje się nie 
do wytrzymania dla rodziny 
wtedy dopiero zaczynamy 
szukać pomocy. Jeżeli zatem 
chcemy pomóc bliskiej nam 
osobie powinniśmy zwrócić 
się do osób, placówek pro-
fesjonalnie zajmującym się 
takimi problemami.

Osoby uzależnione bardzo 
często nie dopuszczają do swojej świadomości, że ich pro-
blem jest na tyle poważny, że powinni się poddać leczeniu 
odwykowemu i żadne w tym względzie prośby i groźby 
do nich nie docierają. Dlatego też należy skorzystać z moż-
liwości prawnych w przedmiocie zastosowanie leczenia 
odwykowego, składając wniosek do Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych działającej przy 
Urzędzie Miasta i Gminy. Komisja po przeprowadzeniu 
czynności proceduralnych kieruje wniosek do Sądu, który 
może wydać postanowienie zobowiązujące do leczenia 
w wyznaczonej placówce lecznictwa odwykowego. Kiedy 
już uporamy się ze sprawami formalnymi, następuje ocze-
kiwanie na miejsce i to jest w tym wszystkim najgorsze bo 
terminy są odległe czasami sięgają do półtora roku. Rodzina 
natomiast przeżywająca od lat swoistą gehennę pragnęłaby 
aby jej problem został rozwiązany jak najszybciej. Sytu-
acja jest prosta gdy osoba uzależniona sama wyraża zgodę 
na leczenie, wtedy ustala się tylko czas i miejsce przybycia 
do placówki w przypadku szpitala w Morawicy. Do poradni 
natomiast możemy zgłosić się w każdej chwili w godzinach 
otwarcia tam nie potrzebne jest skierowanie i każdy może 
skorzystać z tej możliwości.

Można także zgłosić, się do Gminnej Komisji Rozwiązy-
wania Problemów Alkoholowych działającej przy Urzędzie 
Miasta i Gminy w Staszowie i tam uzyskać informacje doty-
czące uzależnień. 

Jest także możliwość uzyskania pomocy w Staszowskim 
Ośrodku Trzeźwości 

„Strumyk”, który to świadczy usługi informacyjno-
motywujące do leczenia, prowadzi zajęcia terapeutyczne 
dla potrzebujących pomocy. Po odbytym leczeniu odwy-
kowym osoby te spotykają się na mityngach AA pracując 

na ogólnoświatowym programie 12 kroków i 12 tradycji 
AA. Tworzy się grupa, która ma za zadanie pomóc sobie 
nawzajem w powrocie do zdrowia i utrzymaniu abstynencji. 
Jest to działanie, które sprawdziło się w świecie pozwalając 
zatrzymać straszną chorobę jaką jest niewątpliwie alko-
holizm siejący spustoszenie zarówno w organizmie jaki i 
w swoim otoczeniu.

Dla żon osób uzależnionych w,,Strumyku” jest także 
oferta pomocy, wystarczy tylko chcieć z niej skorzystać bo 
żeby pomóc osobie z problemem alkoholowym trzeba przede 
wszystkim pomóc sobie.

Objawy uzależnienia.
1.Silne pragnienie lub poczucie 
zażycia substancji;
2.Trudności w kontrolowaniu 
zachowania związanego z zaży-
waniem substancji (rozpoczy-
nanie, kończenie i rozmiary 
zażywania);
3.Fizjologiczne objawy stanu 
odstawienia, występujące, gdy 
zażywanie substancji zostało prze-
rwane lub zmniejszone, przejawia-
jące się specyficznym dla danej 
substancji zespołem abstynencyj-
nym oraz zażywaniem tej samej 
lub podobnej substancji w celu 

złagodzenia lub uniknięcia objawów abstynencyjnych;
4.Stwierdzenie tolerancji (potrzeby zażywania zwiększonej 

dawki substancji w celu uzyskania efektów poprzednio 
osiąganych przy pomocy mniejszych dawek;

5.Narastające zaniedbywanie innych źródeł przyjemności 
lub zainteresowań z powodu zażywania danej substancji, 
zwiększenie ilości czasu koniecznego do zdobycia lub zaży-
wania substancji albo do usuwania skutków jej działania;

6.Zażywanie mimo wyraźnych dowodów szkodliwych 
następstw, takich jak uszkodzenia wątroby, stany 
depresyjne występujące po okresach intensywnego 
używania tych substancji, uszkodzenia funkcjonowa-
nia poznawczego związane z substancjami – w tych 
przypadkach potrzebne jest rozpoznanie, czy zaży-
wający był lub mógł być świadomy natury zakresu 
tych szkód.
Diagnoza zespołu uzależnienia powinna opierać się 

na stwierdzeniu, że w ciągu minionego roku ujawniły się co 
najmniej trzy z powyżej wymienionych zjawisk (przez okres 
minimum 1 m-c).

Jeżeli masz problemy związane z piciem alkoholu lub 
jakiekolwiek wątpliwości nie wstydź się pytać i szukać dla 
nich rozwiązań.

Pamiętaj nie jesteś sam wielu także boryka się z takimi pro-
blemami, razem łatwiej pokonać trudności a przede wszystkim 
utrzymać trzeźwość. 

Jeżeli tylko chcesz zmienić swoje życie to jest to możliwe, 
musisz tylko dać sobie i swojej rodzinie szansę na powrót 
do normalnego świata.

Pamiętaj skoro innym się udało to uda się także tobie. 
Gminna Komisja Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych 

Ogólnopolski Dzień Trzeźwości – 29 marca 2010 roku |

,,Jesteśmy skłonni bać się wszelkiej wiedzy, 
która mogłaby obudzić w nas uczucie pogardy 
dla samych siebie lub poczucie niższości, słabo-
ści, braku wartości, poczucie że jesteśmy źli 
i musimy się wstydzić. Chrońmy siebie i swój 
idealny obraz przez represje i inne mechanizmy 
obronne, które w swej istocie są sposobem na to, 
żeby nie uświadamiać sobie prawd nieprzyjem-
nych bądź niebezpiecznych.”

A. Maslow
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Dnia 6 lutego 2010r. w Publicznym Gimnazjum w Czajkowie 
odbył się komers uczniów klas trzecich. Imprezę uświetnili swoją 
obecnością zaproszeni goście: Andrzej Iskra - Burmistrz Miasta 
i Gminy z małżonką, radni Rady Miejskiej w Staszowie: Beata Gajek 
– Dyl, Czesław Maciej Dyl, Jarosław Sierant, Jolanta Macias – kie-
rownik Wydziału Edukacji, Kultury, Zdrowia i Spraw Społecznych, 
ks. Wiesław Opiat - dziekan Dekanatu Koprzywnickiego, a także 
przyjaciele szkoły: Zygmunt Drzymalski z małżonką i Mirosław 
Bernyś. Ponadto w imprezie uczestniczyli przedstawiciele rad rodzi-
ców szkoły podstawowej i gimnazjum. 

Komers rozpoczęli trzecioklasiści należący do koła teatral-
nego inscenizacją słowno-muzyczną zatytułowaną ,,Dla tych 
chwil warto żyć...”, przygotowaną pod kierunkiem pani Joanny 
Balickiej – Wilusz. Aby tradycji stało się zadość pierwszym 
tańcem balu gimnazjalistów był polonez rozpoczęty przez panią 
Dyrektor Marię Swatek. Po części artystycznej nastąpiła wspólna 
zabawa przy dźwiękach zespołu muzycznego „Kometa”.

Radość uczniów z udanego komersu była podziękowaniem 

dla nauczycieli i rodziców, którzy przyczynili się do zorgani-
zowania tej uroczystości. 

Ten bal na długo pozostanie w pamięci wszystkich trze-
cioklasistów. Dla tych chwil warto żyć!

Renata Binkiewicz
fot. Barbara Rżana

…Kochają nas, wspierają, zawsze są przy nas, 
na każdy smutek mają słodkie rozwiązanie, znajdą 
radę na każde zmartwienie…

Kto to? – Babcia i Dziadek.
Dziadkowie są w naszej kulturze bardzo ważnymi osobami. To 

oni pomagają młodym rodzicom w wychowaniu dziecka, wspie-
rają radami, które chociaż czasami wydają się być niepotrzebne, 
to, jak się później okazuje, są zazwyczaj bardzo ważne. To im 
przysługuje pełne prawo do rozpieszczania malucha i do nich 
dziecko biegnie, gdy mama i tata nie mają wystarczająco dużo 
czasu. Dziadkowie są skłonni do poświęceń, z których często nie 
zdajemy sobie sprawy. Babcia i dziadek to osoby, które kochają 
bezwarunkową miłością swoje wnuczęta, często są ich najlep-
szymi przyjaciółmi. Dlatego należy im się szacunek i miłość nie 
tylko w dzień babci i dziadka, ale też, na co dzień.

Święto Babci i Dziadka już od wielu lat wpisane jest 
w kalendarz uroczystości przedszkolnych w naszej pla-
cówce. Jest to niezwykły dzień zarówno dla zaproszonych 
gości jak i dla dzieci. Dla babć i dziadziusiów święto to, jest 
okazją do obejrzenia swoich wnuków w roli małych aktorów. 
Dzieci zaś poprzez wiersze, piosenki i tańce mogą wyrazić 
swój szacunek i wdzięczność za trud, poświęcenie, miłość 
i pomoc w ich wychowaniu.

Babcie i dziadków licznie przybyłych do przedszkola na uro-
czystość im poświęconą dnia 05.02.2010 r. powitała i złożyła 
serdeczne życzenia pani dyrektor ZPO Nr 1 w Staszowie im. T. 
Kościuszki - mgr Małgorzata Kazimierska oraz wicedyrektor mgr 
Alicja Misiak. Uroczystość zaszczycił honorowy gość Kierownik 
Wydziału Edukacji, Kultury, Zdrowia i Spraw społecznych pani 
mgr Jolanta Macias.W imieniu swoim jak również burmistrza 
Miasta i Gminy Staszów pana Andrzeja Iskry, składała babciom 
i dziadkom życzenia zdrowia, samych radosnych dni, dużo uśmie-
chów na co dzień oraz pociechy z wnucząt.

W dalszej części uroczystości przedszkolaki w poszczególnych 
grupach pod kierunkiem nauczycielek, zaprezentowały swoje pro-
gramy artystyczne, na które składały się wiersze, piosenki i tańce.

Sześciolatki popisały się swoimi zdolnościami artystycz-
nymi i pięknie zatańczyły krakowiaka w przedstawieniach 
zatytułowanych „Kocham moją babcię i dziadka” i „Z życze-
niami dla babci i dziadka”.

Pięciolatki okazały swoją miłość i wdzięczność w progra-
mach „Dwanaście życzeń dla babci i dziadka” oraz „Prezenty 
dla babci i dziadka”

Czterolatki wykazały się zdolnościami muzycznymi 
w inscenizacjach „Grający pociąg” a także „Koncert dla babci 
i dziadka”

Trzylatki wystąpiły  w programie „Laurka dla babci 
i dziadka”.

Po występach dzieci złożyły babciom i dziadkom serdeczne 
życzenia długich lat życia w dobrym zdrowiu i radości, wręcza-
jąc im własnoręcznie wykonane laurki. Wspólny poczęstunek 
przy muzyce, który przygotowali rodzice wpłynął na powsta-
nie wspaniałej, rodzinnej atmosfery, był okazją do rozmów 
w czasie, których dziadkowie dzielili się wrażeniami, byli 
pełni uznania dla swoich wnuków. Podziwiali ich postawę 
i umiejętności. A dzieci cieszyły się, że mogły gościć swoich 
najbliższych, którzy nie zawiedli i przybyli gromadnie. Uści-
sków i całusów było moc. Dziadkowie dziękowali również 
nauczycielkom i pracownikom obsługi za wspaniale przygo-
towaną uroczystość i opiekę nad wnuczętami.

Święto Babci i Dziadka to dzień pełen uśmiechów, wzruszeń i łez 
radości – dzień, który na długo pozostanie w naszych sercach i będzie 
kontynuowany w przedszkolu przez wiele następnych lat.

„Babcia to bajka, której nie znamy
pudełeczka, perfumy, włóczka.
Babcia to mama mojej mamy
a ja jestem jej wnuczka.”
***********************
„Kto Ci opowie o dawnych latach?
Tych lat naoczny świadek.
Jak kraj nasz rośnie, jak ludzie rosną.
Opowie Ci – Twój dziadek. „

Renata Zielińska, Beata Orszulak

Dzień Babci i Dziadka w Przedszkolu nr 4 |

Polonez w wykonaniu uczniów gimnazjum w Czajkowie.

,,Dla tych chwil warto  | żyć...”
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Artykułem tym, który stanowi pierwszą część cyklu, 
chcemy przybliżyć publikacje dotyczące naszego regionu 
nabyte w 2009 roku do zbiorów Biblioteki Publicznej 
w Staszowie.

W każdym artykule prezentowane będą te książki, które 
w sposób szczególny zasługują na uwagę czytelnika i każdej 
innej osoby zainteresowa-
nej zdobyciem informacji 
o swojej bliższej i dalszej 
okolicy. Omawiane tu publi-
kacje będą dotyczyły nie 
tylko samego Staszowa.

W niniejszym numerze 
przedstawiamy trzy prace: 
„Staszów 1918-2008” Dariu-
sza Kubalskiego, „Bogoria 
– jest takie miejsce” Roberta 
Józefa Rożka i  „Żyd z i 
w kręgu Denhoffów, Sie-
niawskich i Czartoryskich” 
w opracowaniu Janusza S. 
Nowaka.

„Staszów 1918-2008” 
Dariusza Kubalskiego to 
publikacja, która powstała 
z okazji 90-lecia odzyska-
nia przez Polskę niepod-
ległości. Autor w swojej 
pracy prezent uje obraz 
zmieniającego się miasta 
na przestrzeni tych 90 lat. 
Można też uznać ją za jedyny w swoim rodzaju przewodnik 
po Staszowie. Książka w dużej części składa się ze zdjęć 
dokumentujących życie miasta, w tym bardzo ciekawe 
wydają się być te najstarsze fotografie przypominające 
architekturę miejscowości, również tę, której już nie ma. 
Publikacja przypomina m. in. życie mieszkańców Staszowa 
po pamiętnym 1918 roku a także czasy tuż po II wojnie 
światowej, zapisane na wielu fotografiach i kartach poczto-
wych. Dostarcza ona wielu ciekawych informacji osobom, 
które poszukują zwięzłych wiadomości o mieście i jego 
najważniejszych instytucjach działających przez wiele 
lat, jego życiu gospodarczym, społecznym i kulturalnym. 
Książka wzbogacona jest również o streszczenia w językach 
angielskim, francuskim i niemieckim. 

Jest to 209 pozycja serii „Biblioteka Staszowska” Staszow-
skiego Towarzystwa Kulturalnego.

„Bogoria – jest takie miejsce” autorstwa Roberta 
Józefa Rożka to bardzo interesująca książka w całości 
poświęcona miejscowości Bogoria. Warto zaznaczyć, że 
w Bibliotece Publicznej w styczniu, w ramach cyklu „Spo-
tkania z regionalistami”, odbyło się spotkanie autorskie 
z panem Rożkiem poświęcone właśnie tej publikacji. Autor 
w sposób niezwykle interesujący opowiadał o poszukiwa-
niu materiałów źródłowych do swojej książki, o sposobie 
pracy nad tymi dokumentami, które w większości pisane 

były w języku łacińskim i oczywiście o najciekawszych 
fragmentach swojej pracy. Na spotkaniu prezentowane były 
również kserokopie tych fascynujących źródeł.

Autor, jak sam przyznaje, w swojej pracy poświęco-
nej Bogorii, szczególną uwagę zwrócił na dawne dzieje 
miejscowości. Podczas pisania książki korzystał z wielu 

dok u mentów,  ja k  choćby 
stare metryki koronne z XVII 
wieku, ale także rękopisy 
kanon ików bogor y jsk ich , 
księgi i kroniki parafialne. 
W książce znajdziemy m.in. 
szereg ciekawych informacji 
o  d aw nych właśc ic ielach 
Bogorii, kilka legend o miej-
scowości, a także opis bogo-
ryjskich zwyczajów.

Książka zawiera fotografie 
prezentujące najważniejsze 
miejsca w Bogorii a także 
sporo zestawień dotyczących 
dawnych mieszkańców Bogo-
rii wraz z informacją o tym, 
czym się zajmowali. Książka 
swoją treścią obejmuje historię 
miejscowości od momentu jej 
powstania do czasów po II 
wojnie światowej.

„Żydzi w kręgu Denhof-
fów, Sieniawskich i czartory-
skich” w opracowaniu Janusza 

S. Nowaka to słownik biograficzny. Obejmuje on okres od II 
połowy XVII do końca XIX wieku. Praca powstała na bazie 
dokumentów znajdujących się w Archiwum i Zbiór Rękopisów 
Biblioteki Książąt Czartoryskich w Krakowie. Archiwum to 
zawiera dokumenty do dziejów politycznych i gospodarczych 
właśnie rodów Sieniawskich, Denhoffów, Czartoryskich 
i Flemingów. 

W słowniku zastosowano alfabetyczny układ nazwisk 
i imion Żydów, a nie mniej ważnym uzupełnieniem publikacji 
jest zamieszczony na końcu indeks nazw geograficznych.

Na treść słownika składają się informacje biograficzne 
Żydów polskich żyjących w dobrach rodów Sieniawskich, 
Denhoffów, Czartoryskich, Flemingów i Aleksandry 
z Czartoryskich Ogińskiej. W słowniku odnotowane są 
biogramy Żydów, którzy pełnili funkcje związane m.in. 
z funkcjonowaniem dworu, pełniących funkcje w struktu-
rach swoich gmin, pracujących we wspólnotach religijnych. 
Umieszczone zostały również biogramy osób pełniących 
ważne funkcje społeczne, np. lekarzy i drukarzy.

W publikacji wymieniono osoby pochodzenia żydowskiego 
związane ze Staszowem i jego okolicami. Jako ciekawostkę 
można przytoczyć jeden z biogramów: 

„Slamowicz (Szlamowicz) Eliasz - sklepikarz w Staszo-
wie. Miał sklep w ratuszu w 1769-1770, w 1771-1772 r. i płacił 
48 zł czynszu”.

Ewelina Głodek

Literatura o regionie w Bibliotece |

- Dariusz Kubalski, Staszów 1918-2008, Staszowskie 
Towarzystwo Kulturalne, P.H.U. SZOSTAKDRUK, Sta-
szów 2008, s. 81.

- Robert Józef Rożek, Bogoria-jest takie miejsce, P.H.U 
SZOSTAKDRUK, Bogoria 2009, s.392

- Janusz S. Nowak, Żydzi w kręgu Denhoffów, Sieniawskich 
i Czartoryskich (II połowa XVII – koniec XIX wieku). Słownik 
biograficzny, Wydawnictwo AA, Kraków 2007, s. 463
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Razem z dziećmi ze świetlicy w Czajkowie postanowi-
liśmy wykorzystać zimową aurę i zorganizowaliśmy kulig, 
a że niebawem miało być święto zakochanych nazwaliśmy 
go „walentynkowym kuligiem”. Wszyscy spotkaliśmy się 
punktualnie w umówionym miejscu i z niecierpliwością cze-
kaliśmy na naszego woźnicę. Wreszcie nadjechały ogromne 
sanie, ciągnięte przez parę koni. Niektórzy z nas mieli swoje 

sanki, więc doczepiali jedne do drugich. Reszta usadowiła 
się w dużych saniach, wtedy wystartowaliśmy. Konie 
mknęły niczym błyskawica, a wiszące przy nich dzwoneczki 
wydzwaniały jeden rytm. 

Ileż było wrzasków i pisków, kiedy sanie mocno się przechy-
liły, a małe saneczki z tyłu wywracały się na wszystkie strony. 

Mknęliśmy drogą wśród pól wyścielonych białą , 
puchową pierzyną, śpiewając przy tym wesoło „Ciągną, 
ciągną sanie góralskie koniki, hej! Jadą w saniach panny 
przy nich Janosiki …”

Po pewnym czasie wjechaliśmy do lasu podziwiając uroki zimy. 
Ośnieżone drzewa wyglądają przepięknie. W końcu dojechaliśmy 
do polany, gdzie konie mogły odpocząć, a my przy rozpalonym 
ognisku ogrzać się. Mieliśmy ze sobą gorącą herbatę w termosach 
i kiełbaski, które zaraz upiekliśmy. A jadło się apetycznie po takiej 
przejażdżce. Przyjemnie było przy ognisku, ale szybko zapadał 
zmrok. Zapaliliśmy pochodnie i choć nieco zmarznięci, to jednak 
z uśmiechem i piosenką na ustach udaliśmy się w drogę powrotną. 
Gdy dotarliśmy do mety, niemal wszyscy byli mokrzy od śniegu, 
pomimo tego dopiero bitwa na śnieżki i „kąpiele śnieżne” zakoń-
czyły nasz „walentynkowy kulig”.

Agnieszka Radkiewicz, Fot. Dariusz Jońca

Walentynkowy kulig |

Zakończenie II edycji Staszowskiej Ligi Halowej |
W sobotę, 6 marca, rozegrano ostanie 

mecze II edycji Staszowskiej Ligi Halowej. 
Pewna pierwszego miejsca ADMA przegrała 
z FUNNY ENGLISH 2:5. DROGOWCY 
Staszów wysoko zwyciężyli z PGKiM 6:1 i 
z imponującym bilansem bramkowym (102 
bramki zdobyte i tylko 21 straconych), zajęli 
drugie miejsce. Trzecie miejsce wywalczyła 
drużyna Digi Digi. Ich przeciwnikiem w tej 
kolejce miał być RADOSPORT, ale mecz 
nie doszedł do skutku. Zawodnicy RADO-
SPORTu nie przybyli na mecz i zostali 
ukarani walkowerem.

40 sekund potrzebowali piłkarze Gracji 
by odwrócić losy meczu z Mixgolem. Gracja 
przegrywała 2:3, ale dzięki golom zdoby-
tym przez bramkarza Jacka Chamerskiego 
oraz Marcina Słomińskiego zwyciężyła 
4:3. Ósme z rzędu zwycięstwo odnieśli 
Drewniaki. Tym razem pokonali 16:4 PGE 
Staszów. Bez punktów swój udział w lidze 
zakończyła drużyna Orange Kopanina. Na 
zakończenie przegrali 3:10 z Czajkowem. W 
pozostałych meczach 15 kolejki Old-Boye 
pokonali ULKS „Wiolbud” i podobnie jak w 
poprzednim sezonie zajęli czwarte miejsce, a 
UNITED wygrało 5:4 z Grupą PSB.

Ostateczna klasyfikacja II edycji SLH 
przedstawia się następująco:
1. ADMA Staszów - 39 pkt.
2. DROGOWCY Staszów - 37 pkt.
3. Digi Digi - 37 pkt.

4. OLD-BOY „Pogoń” Staszów - 33 pkt
5. Drewniaki - 32 pkt.
6. UNITED - 32 pkt.
7. Czajków - 28 pkt.
8. FUNNY ENGLISH - 24 pkt.
9. ULKS „Wiolbud” Oleśnica - 24 pkt.
10. Grupa PSB - 18 pkt.
11. RADOSPORT - 14 pkt.
12. PGKiM Staszów - 10 pkt.
13. Gracja - 9 pkt.
14. Mixgol.pl - 9 pkt.
15. PGE Staszów - 6 pkt.
16. Orange Kopanina - 0 pkt.

Po zakończeniu sportowej rywalizacji 
odbyła się ceremionia wręczenia nagród w 
której uczestniczyli: 
burmistrz Staszowa 
Andrzej Iskra, prezes 
PGK iM Staszów 
Wojciech Wącirz 
oraz prezes zakładu 
remontowo-budowla-
nego ADMA Marian 
Adamczyk. Ceremo-
nię uświetnił pokaz 
tricków piłkarskich w 
wykonaniu 14-letniego 
Damiana Paster-
naka - ćwierćfinali-
sty ubiegłorocznych 
Mistrzostw Polski Fre-
estyle Football.

Statuetkę dla „króla strzelców” oraz 
nagrodę rzeczową ufundowaną przez 
firmę RADOSPORT, odebrał Piotr Matyja 
(DROGOWCY) zdobywca 36 bramek.

W klasyfikacji Fair Play, którą wprowa-
dzono po to by promować uczciwe, zgodne 
z regułami gry, zachowania na boisku 
zwyciężyła drużyna Orange Kopanina 
(4 żółte kartki -12 pkt.). Drugie miejsce 
zajęli DROGOWCY Staszów (5 żółtych 
kartek - 15 pkt.), a trzecie PGKiM Staszów. 
Nagrody w tej kategorii, wspaniałe patery, 
ufundowała firma GrafDruk+.

Paweł Boroń
OSiR

Drużyna ADMA Staszów z prezesem Marianem Adamczykiem 
(trzyma puchar) oraz burmistrzem Andrzejem Iskrą.

Kulig w Czajkowie.
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W poprzednim numerze Monitora informowaliśmy 
o udanej rundzie jesiennej w wykonaniu seniorów Pogoni 
Staszów. Drużyna ta ma realną szansę wywalczenia awansu 
do III ligi. W ślad za starszymi kolegami idą wszystkie grupy 
młodzieżowe, które w swoich rozgrywkach zajmują również 
czołowe lokaty. 

Poniżej przedstawiamy grupy młodzieżowe oraz ich ligowe 
osiągnięcia.

Młodzi piłkarze z rocznika 1999 i młodsi prowadzeni przez 
trenera Damiana Krakowiaka rywalizują w rozgrywkach Orlika 
starszego. Ze względu na duże zainteresowanie młodzieży pro-
wadzone są dwie drużyny, które po jesieni zajmują miejsca 3 i 4. 
Piłkarze rozgrywają mecze systemem turniejowym na boiskach 
o wymiarach 56x26. Drużyna składa się z bramkarza i 6 zawod-
ników w polu. Wyróżniającymi się zawodnikami są: Gordon 
Wołczyński, Patryk Koselski i Patryk Sadłocha. 

Drużynę Młodzika starszego (rocznik 1997-1998) prowa-
dzi trener Rafał Konat. 

Prowadzony przez niego zespół zajmuje po rundzie jesiennej 
2 miejsce. Ma na koncie 22 punkty, 10 zwycięstw, 7 remisów i 1 
porażkę. Bilans bramkowy 55:16. Najwyższe wygrane zespół 
odniósł w meczach z KS Tarłów 12:0 i 3:14. Jedyna porażka 
w meczu z Trójka Sandomierz 2:3. Najlepszymi strzelcami tej 
drużyny są: Karol Rogala- 16 bramek, Patryk Kukiełka i Karol 
Wojciechowski po 12 bramek. Wyróżniającymi się zawodnikami 
są: Patryk Kukiełka- pomocnik/napastnik, Patryk Forystek- 
pomocnik i Karol Wołowiec-bramkarz. 

W rundzie jesiennej drużynę trampkarzy starszych (rocznik 
1995-1996) prowadził Radosław Sekuła. Zespół zajmuje I miejsce 
z dorobkiem 18 punktów. Drużyna ma na koncie 6 zwycięstw i 2 
porażki. Bilans bramkowy 34-11. Najwyższą wygraną nasi tramp-
karze odnieśli w meczu z Czarnymi Połaniec 13-0, a najwyższej 
porażki doznali w meczu z GKS Iwaniska 0:3. Najlepszym 
strzelcem jest Artur Merchut, który ma na koncie 12 bramek. 
Wyróżniajacymi się zawodnikami tej drużyny są: Artur Merchut 

reprezentant Polski, Kamil Saramak i Dominik Dyl.
Występująca w klasie okręgowej drużyna juniorów 

młodszych (rocznik 1993-1994) również zakończyła rundę 
na I miejscu. Drużyna prowadzona przez trenera Jarosława 
cichonia zgromadziła w 10 meczach 28 punktów odnosząc 9 
zwycięstw i notując 1 remis. Bilans bramkowy tego zespołu 
wynosi 77-3. Najwyższa wygrana juniorzy odnieśli w spotka-
niu z GKS Szydłów 18:0. Najlepszym strzelcem, zespołu jest 
Marcin Borycki, który ma na koncie 15 goli.

Wyróżniającymi zawodnikami są Damian Belusiak - 
obrońca – 3 mecze w drużynie seniorskiej, Krzysztof Syty 
– obrońca – uczy się w szkole mistrzostwa sportowego 
w Ostrowcu, Michał Motyl – pomocnik - uczy się w szkole 
mistrzostwa sportowego w Ostrowcu.

Jak widać prawidłowa praca z młodzieżą szybko może przy-
nosić rezultaty. Oby tylko nie roztrwonić tego kapitału jaki został 
stworzony w ramach grup młodzieżowych. Poszukujemy nowych 
zawodników poza Staszowem do drużyny seniorów, a wystarczy 
właściwa praca z młodzieżą, aby unikać problemów kadrowych 
pierwszej drużyny. Trenerom i zawodnikom życzymy równie 
udanej rundy wiosennej i awansów do wyższej ligi.

Dariusz Kubalski
Rafał Konat

Młoda zdolna Pogoń |

Trudne początki szczypiornistów |
Trzy przegrane i jeden remis to bilans trudnego  
początku rozgrywek w III lidze staszowskiego 
klubu OSiR Korab Staszów. Pocieszający jest 
jednak fakt, że „na pierwszy ogień” poszły głów-
nie najmocniejsze drużyny. 

Inauguracyjny mecz III ligi odbył się w hali staszow-
skiego Ośrodka Sportu i Rekreacji z UKS Gryf Radomyśl 
Wielki. Po wyrównanej pierwszej 
połowie zgromadzeni kibice mieli 
nadzieję, na zwycięstwo i wspaniałe 
rozpoczęcie rozgrywek. Niestety 
marzenia te nie były uzasadnione. 
Druga połowa w wykonaniu staszow-
skich szczypiornistów była słaba i 
ostatecznie OSiR Korab przegrał 
32-30. Kolejny mecz był jeszcze 
większą i bardzo dotkliwą porażką. 
Staszowscy zawodnicy tylko w 
pierwszych minutach byli w stanie 
prowadzić wyrównaną grę z liderem 
ligi. Ostatecznie po serii indywidu-

alnych błędów,  wynik spotkania z SPR BRW Stal II Mielec 
został ustalony na  32-52.

Pierwszy mecz wyjazdowy i pierwszy, ważny psycholo-
gicznie punkt zdobyty na wiceliderze rozgrywek, to bilans 
meczu w Rzeszowie. OSiR Korab po dobrym spotkaniu 
zremisował 31-31 z UKS Juvenia  Rzeszów. Zawodnicy 
pokazali, że potrafią grać na wysokim poziomie i walczyć 
z najlepszymi.

Kolejny mecz – rewanż w Mielcu, 
zakończył się wynikiem zdecydowanie 
lepszym niż pierwsze starcie. Staszow-
scy szczypiorniści przegrali 42-31. 
Na dzień 21 marca KS OSiR Korab 
z 1 punktem znajduje się na samym 
dole tabeli. Wraz z kibicami Korabu 
trzymam kciuki za poprawienie tego 
bilansu w najbliższych spotkaniach.

Bieżące informacje, relacje, tabelę, 
galerię zdjęci i multimediów dotyczą-
cych Klubu można znaleźć na stornie 
www.staszow.in.

Ireneusz KapustaAtak SPR BRW Stali II Mielec na bramkę 
KS OSiR KORAB Staszów.

Młodzi piłkarze staszowskiej Pogoni.
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13 lutego 2010 roku w Zespole Placówek Oświa-
towych Nr 1 w Staszowie rozegrane zostały zawody 
szczebla gminnego w tenisie stołowym indywidualnym  
i drużynowym dziewcząt i chłopców. 

Organizatorem Noworocznego Turnieju w Tenisie Stoło-
wym o Puchar Burmistrza Miasta i Gminy Staszów, w którym 
udział wzięło około sześćdziesięciu zawodników i zawodni-
czek był Zarząd Rady Miejsko-Gminnej Zrzeszenia Ludowych 
Zespołów Sportowych w Staszowie oraz Urząd Miasta i Gminy  
w Staszowie. Zawody przeprowadzone były wyłącznie w grach 
indywidualnych i drużynowych systemem pucharowym. 

Klasyfikacja końcowa drużyn Szkół Podstawowych przed-
stawia się następująco: I miejsce – PSP Nr 2 w Staszowie, 
II  miejsce PSP Nr 3 w Staszowie, egzekwo dwa III miejsca 
zajęli PSP Nr 1 w Staszowie i PSP w Kurozwękach, a IV miej-
sce przypadło PSP z Wiśniowej.

W punktacji indywidualnej w PSP w kategorii dziewcząt 
poszczególne miejsca zajęły: I miejsce Aleksandra Kondek 
z PSP Nr 2, II miejsce Kamila Piątek  z PSP Nr 2 w Staszowie 
oraz III miejsce Martyna Bieszczad, również z PSP Nr  2  w 
Staszowie. W kategorii chłopcy kolejne miejsca zajęli: I miejsce 
Ernest Rozmysłowski z PSP Nr w Staszowie, II miejsce Patryk 
Forystek z PSP Nr 2  w Staszowie, III miejsce Przemysław 
Rożek z PSP Nr 2 w Staszowie.

Klasyfikacja końcowa drużyn Gimnazjum: I miejsce 

Gimnazjum Nr 1  w Staszowie, II miejsce Gimnazjum Nr 2 
w Staszowie, III miejsce ULKS „Gimsport” w Staszowie.

W punktacji indywidualnej dziewcząt z gimnazjum 
poszczególne miejsca zajęły: I miejsce Paulina Kozieł, II 
miejsce Angelika Kaleta, III miejsce Gabriela Hen. W kate-
gorii chłopcy: I miejsce Tomasz Dyl, II miejsce Adrian Myl, 
III miejsce Piotr Janik. 

Podczas wręczania nagród srebrną odznakę Ludowych 
Związków Sportowych otrzymał z rąk Wiceprzewodniczą-
cego Powiatowych Ludowych Zespołów Sportowych Henryka 
Miśkiewicza Wicedyrektor Zespołu Placówek Oświatowych  
w Staszowie Bogdan Pióro.

Po turnieju wszystkie dzieci zaproszono na poczęstunek.
Tekst i fot. Joanna Furtak

Turniej w Tenisie Stołowym o Puchar Burmistrza |

W dniu 7 marca w Lublinie odbył się Finał zawodów strzeleckich 
w broni pneumatycznej o „Puchar Lublina”. W zawodach tych drugi 
rok z rzędu udział brali zawodnicy UMKS „NIEDŻWIADEK” 
Staszów. W składzie: Janusz Wojtasiewicz, Marcin Szymań-
ski, Zbigniew Ziółek, Adam Stachowicz oraz dwie obiecujące 
młodziczki: Angelika Woszczyńska i Ewelina Bień. W stolicy 
Lubelszczyzny staszowskim strzelcom udało się wywalczyć trzy 
medale. W klasyfikacji generalnej po trzech rundach, które odbyły 
się w miesiącu lutym i marcu pierwsze miejsce w konkurencji kara-
bin pneumatyczny 60 strzałów zajął Marcin Szymański wynikiem 
582 pkt. pokonując między innymi Adama Gładyszewskiego 581 
pkt. (KS Snajper Lublin) członka Kadry Narodowej. Miłą nie-
spodziankę sprawiły młodziczki. Angelika Woszczyńska zajęła 
drugie miejsce w konkurencji karabin pneumatyczny 30 strzałów 
młodziczek wynikiem 267 pkt. na 300 możliwych natomiast Ewe-
lina Bień uplasowała się na trzeciej pozycji z wynikiem 264 pkt. 
W konkurencji pistoletu pneumatycznego dobrze spisał się Janusz 
Wojtasiewicz zajmując czwarte miejsce wynikiem 550 pkt., tracąc 
do trzeciego tylko jeden punkt. 

Pozostałe wyniki: Zbigniew Ziółek 4 miejsce w Kpn 60 
senior, Adam Stachowicz 16 miejsce w Ppn 60 senior 

Maciej Tutak, Fot. Janusz Wojtasiewicz

W dniach 17-22.02.2010 roku na strzelnicy sportowej WKS „Śląsk” Wrocław odbyły się Międzynarodowe 
zawody strzeleckie GRAND PRIX WROCŁAW 2010. W zawodach brał udział jeden zawodnik ze Staszowa, 
Marcin Szymański z klubu UMKS „NIEDZWIADEK” Staszów. Zawody we Wrocławiu były jednymi z mocnej 
obsadzonych w tym roku w Polsce, startowała cała Kadra Narodowa Polski a także Słowacji, Czech, Ukrainy, 
Turcji i Mongolii. Zawody te były kolejną okazją do rywalizacji z najlepszymi zawodnikami z kraju i Europy 
oraz do pokazania się z dobrej strony trenerom Kadry Polski. Marcin wystartował w swojej koronnej konkurencji 
karabinu pneumatycznego. W eliminacjach uzyskał wynik 582/600 co dało Marcinowi 8 miejsce i udział w finale. 
W finale zawodnicy strzelali po dziesięć strzałów do tarcz elektronicznych gdzie każda przestrzelina liczona jest 
z dokładnością 0,1 mm, Marcin uzyskał 102,2 pkt. co pozwoliło awansować z ósmego na siódme miejsce. Naj-
lepszy okazał się GONCI Jozef (brązowy medalista Igrzysk Olimpijskich z Atlanty i Aten) z Słowacji uzyskując 
rewelacyjny wynik 598/600.       Maciej Tutak

Marcin wśród najlepszych! |

Lublin zdobyty! |

Angelika Woszczyńska na strzelnicy.

Marcin Szymański

Turniej tenisa stołowego w ZPO Nr 1.
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Pod takim hasłem 13 lutego br. w auli Zespołu Szkół 
im.St. Staszica w Staszowie odbyło się 13 Spotkanie Człon-
ków i Sympatyków Staszowskiej Izby Gospodarczej. 

Jak co roku wręczono wyróżnienia i nagrody laure-
atom konkursu wiedzowego „Arystoteles” i „Arystoteles 
Junior”, które mają za zadanie typowanie młodzieży 
szczególnie uzdolnionej. Wyróżnieni otrzymają również 
stypendia. Patronat nad konkursami objął między innymi 
Burmistrz Miasta i Gminy Staszów.

Laureatami „Arystoteles Junior 2009” są: w katego-
rii „Nauki matematyczno – przyrodnicze”: I Łukasz 
Majczak – Gim. Nr 1, Staszów, II Anna Szambor – Gim. Nr 1, 
Staszów, III Patryk Adamkiewicz – Gim. Nr 2, Staszów.

W kategorii „Arystoteles Junior – Język angielski”: I Luiza 
Skowron – Gim. Czajków, II Marta Waga – Gim. Nr 1, Staszów, 
III Aleksandra Uśmiał – Gim. Nr 2, Staszów. 

W kategorii „Arystoteles Junior – Wiedza ogólna”: I Alicja 
Górna – Gim. Czajków, 
II Patrycja Patriak – 
Gim. Połaniec, III Paweł 
Godzwon – Gim. Nr 1, 
Staszów.

Laureatami „Ary-
stoteles Senior” są: 
w kategorii „Wiedza 
matematyczno – przy-
rodnicza”  I  Aneta 
Weronika Rogala – 
ZS Połaniec, II Kamil 
Banasik – LO Staszów, 
III Damian Zyngier – ZS 
Połaniec.

W kategorii: „Język angielski” I Damian cieśla – LO 
Staszów, II Agata Kosior – ZS Staszów, III Aleksandra 
Gorczyca – ZS Połaniec. 

W kategorii „Wiedza o przedsiębiorczości” stypendia 
otrzymają: I Małgorzata Bańka – ZSE Staszów, II Agata 
Barabasz – ZSE Staszów, III Monika Komasara – ZS Poła-
niec.

Spotkanie było również okazją do uhonorowania laureatów 
ogólnopolskiego programu „Dyplom z marzeń”, którego celem 
jest wspieranie młodzieży w podejmowaniu nauki w szkołach 
wyższych. Program realizowany był przez Fundację Aktywi-
zacji i Rozwoju Młodzieży w Sielcu.

Stypendia otrzymali: Karolina Utnik, Anna Komór, Ewa 
Słonina, Weronika Serafin, Barbara Jegorow, Magdalena Zybała, 
Michał Karaś, Mateusz Nowak, Łukasz Maj, Simona Rożek, 
Łukasz Kotyra.

Wręczono również nagrody gospodarcze „Staszowskiej 
Stambułki” za rok 2009. Wyróżnienie to zostało ustano-
wione w 2000 roku. 

Jego nazwa wywodzi się z od glinianych fajek wyrabia-
nych w Staszowie na przełomie XVIII i XIX w. Swego czasu 
staszowscy rzemieślnicy słynęli z tego wyrobu w kraju i za 
granicą. Fajki masowo dostarczane były na rynek rosyjski 
i turecki. Jeszcze po II wojnie światowej Turcy zgłaszali chęć 
nabycia w Staszowie większej partii tego wyrobu. 

„Staszowską Stambułką” honorowane są firmy oraz jednostki 

organizacyjne które wnoszą szczególne zasługi w rozwój regionu.
Za rok 2009 „Staszowską Stambułką” uhonorowano między 

innymi: Zakład Energetyki cieplnej Sp. z o.o. w Staszowie 
oraz Przedsiębiorstwo Produkcyjno – Usługowo - Handlowe 
Paweł chałoński nominowane przez Burmistrza Miasta 
i Gminy Staszów – Andrzeja Iskrę.

Najwięcej emocji dostarczyła licytacja dzieł sztuki, 
dochód z której zostanie przeznaczony na Fundusz 
Stypendialny „Arystoteles”. Licytowano 32 prace nie 
tylko staszowskich artystów, za które uzyskano łączną 
kwotę 37 900,00 zł.

Na zakończenie prezes SIG Jerzy Kwiecień 
podziękował autorom, fundatorom prac pla-
stycznych, sponsorom, oraz Urzędowi Miasta 
i Gminy w Staszowie bez życzliwości, których 
impreza nie mogłaby dojść do skutku.

Red.
Przedsiębiorstwo Produkcyjno - Usługowo - 

Handlowe Paweł chałoński
Przedsiębiorstwo Anety i Pawła Chałońskich istnieje 

na lokalnym rynku od 1993 r. prowadząc działalność 
handlową artykułami spożywczymi. W roku 2005 firma zaku-
piła piekarnię „Zdrowiej” w Podmaleńcu poszerzając profil 
o produkcję zdrowego pieczywa i wyrobów cukierniczych 
produkowanych ręcznie bez użycia polepszaczy i środków 
konserwujących.

Obecnie przedsiębiorstwo zatrudnia ponad 50 pracowników 
wraz z sześcioma sklepami firmowymi i zaopatruje w pieczywo 
około 250 odbiorców detalicznych.

Firma została wyróżniona podczas I Ogólnopolskiego 
Ś w i ę t a  C h l e b a 
w Radomiu przez 
Minister Zdrowia 
Ewę Kopacz oraz 
uhonorowana meda-
l e m  P r ez yd e n t a 
Miasta Radomia, 
a  t a k ż e  i n ny m i 
nagrodami, statuet-
kami i dyplomami 
p r z y z n aw a ny m i 
przez różne insty-
tucje z woj. święto-
krzyskiego. Piekar-
nia została również 
nagrodzona przez 
Państwową Inspek-
cję Pracy w Kiel- Paweł Chałoński.

Przewodniczący Rady Miejskiej Kry-
spin Bednarczyk wręcza nagrodę dla 

laureata konkursu Arystoteles.

Laureaci konkursu Arystoteles.

„Wspólnie można więcej” |
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cach w konkursie „Bezpieczne Przedsiębiorstwo 2009 r.”.
Systematycznie od trzech lat firma prezentuje swoje 

wyroby na Międzynarodowych Targach Piekarstwa, Gastro-
nomii i Przetwórstwa Spożywczego w Kielcach. 

Właściciel przedsiębiorstwa Paweł Chałoński jest 
wiceprezesem Koła Świętokrzyskiego Stowarzyszenia 
Rzemieślników Piekarstwa Rzeczpospolitej Polskiej, 
dzięki czemu firma jest współorganizatorem Wojewódz-
kiego Święta Chleba w Kielcach. 

Zakład Energetyki cieplnej Sp. z o.o. w Staszowie jako 
spółka prawa handlowego ze 100% udziałem Gminy Sta-
szów działa na rynku ciepła od 1sierpnia 1997 r. Głównymi 
odbiorcami ciepła są: Spółdzielnia Mieszkaniowa, Wspólnoty 
Mieszkaniowe, podmioty sektora użyteczności publicznej.

Spółka w ostatnich latach wykonała szereg moderniza-
cji. Proces produkcji ciepła sterowany jest komputerowym 
systemem regulacji i optymalizacji procesu spalania paliwa. 
Nadrzędny układ sterowania pracą kotłowni automatycznie 
reguluje parametry wyjściowe z kotłowni do sieci ciepłow-
niczej w zależności od temperatury zewnętrznej. Spółka 
posiada również monitoring sieci ciepłowniczej w celu 

zdalnej  kont rol i 
parametrów tech-
nicznych. Na reali-
zacje powyższych 
zadań Spółka pozy-
skała preferencyjne 
pożyczki i dotacje 
z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony 
środowiska i Gospo-
d a r k i  W o d n e j 
w Kielcach.

Wdrożone roz-
wiązania – przy 
u t r z y ma n iu  cen 
n a  k o n k u r e n -
c y j n y m  p o z i o -
mie – umożliwiły 
osiągniecie wysokiej sprawności cieplnej kotłów, opty-
malizację kosztów, zmniejszenie emisji zanieczyszczeń 
do atmosfery, a w efekcie uzyskanie wysokiego standardu 
jakościowego obsługi odbiorców ciepła.

W dniu 1 lutego 2010 roku Koneckie 
Stowarzyszenie Wspierania Przedsię-
biorczości poprzez Biuro Zamiejscowe 
w Staszowie rozpoczęło realizację pro-
jektu pn:”Bądź aktywny- nowa wiedza 
szansą na nową pracę”. Jest on współ-
finansowany ze środków Europejskiego 
Funduszu Społecznego.

Głównym celem projektu jest zwięk-
szenie aktywności zawodowej i społecz-
nej osób pozostających bez zatrudnienia, 
bezrobotnych lub długotrwale bezro-
botnych.Wsparciem objętych zostanie 
łącznie 60 osób zamieszkałych na terenie 
powiatu staszowskiego.

Uczestnicy przedsięwzięcia będą 
mogl i  nabyć umiejętność ak tyw-
nego poszukiwania pracy.Założeniem 
projektu jest również zwiększenie 
motywacji do działania, a także zdo-
bycie doświadczenia zawodowego tym 
samym ułatwienie wejścia lub powrót 
na rynek pracy.

W ramach projektu przewidziano 
wielostronne wsparcie w formie: warsz-
tatów psychologicznych i doradctwa 
indywidualnego. Odbywały się będą 
szkolenia z następującego zakresu:
- księgowość komputerowa dla małych 

i średnich przedsiębiorstw

 - obsługa kasy fiskalnej z BHP i mini-
mum sanitarnym,

 - przedstawiciel handlowy- efektywny 
sprzedawca,

- pracownik ds.obsługi gospodarki maga-
zynowej,

- wizaż i elementy kosmetologii,
- opiekunka dzieci i osób starszych.

Po ukończeniu szkolenia istnieje 
możliwość udziału w sześciomiesięcz-
nych stażach.

Informacje można uzyskać:
tel/fax. 41-375-14-55/56
e- mail: kswp@kswp.org.pl,
www: http://www.kswp.org.pl

Projekt „Bądź aktywny- nowa wiedza  |
szansą na nową pracę”.

Walne zebranie Związku Miast i Gmin Regionu Świętokrzyskiego |
W dniu 24 lutego 2010 roku odbyło 

się Walne Zebranie Członków Sto-
warzyszenia Związek Miast i Gmin 
Regionu Świętokrzyskiego w sali 
konferencyjnej w Świętokrzyskim 
Urzędzie Wojewódzkim. 

Stowarzyszenie Związku Miast 
i Gmin Regionu Świętokrzyskiego 
swoją działalność statutową rozpo-
częło 9 kwietnia 2001 roku. Na 102 
gminy Związek Miast i Gmin Regionu 
Świętokrzyskiego zrzesza 94 gminy. 
Stowarzyszenie reprezentuje 13 -oso-
bowy Zarząd, któremu przewodniczy 
Prezes Michał Markiewicz - Bur-

mistrz Miasta i Gminy Skalbmierz. 
Celami i zadaniami Stowarzyszenia 
są: rozwój gospodarczy i społeczny 
regionu, kultywowanie tradycji histo-
rycznych, kulturalnych i gospodar-
czych, wspieranie lokalnej współpracy 
zagranicznej, ochrona wspólnych 
interesów członków Stowarzyszenia, 
koordynacja działań gmin, powiatów 
i województwa, zajmowanie stanowisk 
w sprawach publicznych, działania 
na rzecz ochrony środowiska natu-
ralnego, organizowanie programów 
kształcenia i szkolenia pracowników 
samorządowych, wspomaganie człon-

ków Stowarzyszenia w realizacji ich 
zadań własnych i zleconych, wspieranie 
promocji regionu świętokrzyskiego 
w kraju i zagranicą.

Podczas podsumowania przypomniano 
problematykę jaką zajmowało się stowarzy-
szenie w 2009 roku. Wśród wielu kwestii 
zarząd za priorytet stawiał sprawy zwią-
zane z wykorzystaniem środków unijnych 
w ramach RPO Województwa Świętokrzy-
skiego i programów sektorowych na lata 
2007-2013. Samorządy wykazały duże 
zainteresowanie Narodowym Programem 
Przebudowy Dróg Lokalnych. 

Red.

Ryszard Sobczyk.
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Z kasztelanem chorągwi Rycer-
stwa Ziemi Staszowskiej rozmawia 
Łukasz Paszkowski.

22 stycznia 2010 roku minęło 10 lat 
od powstania staszowskiej chorągwi 
rycerskiej. co przez ten czas najmilej 
Pan wspomina?

Chorągiew rycerstwa ziemi staszow-
skiej powstała rzeczywiście tego dnia jako 
sekcja Staszowskiego Ośrodka Kultury. 
Wcześniej jednak, bo już w 1997 roku 
w klasztorze ojców Trynitarzy w Budzi-
skach powstało bractwo zakonne „Fra-
ternitas Trinitaria”, jako nawiązanie 
do średniowiecznych bractw ludzi świec-
kich wspomagających zakony. Z czasem 
jednak habit zaczął mi doskwierać i czułem 
potrzebę sprawdzenia się w bardziej „mili-
tarnej formacji”. Wspólnie z kolegami 
zaczęliśmy gromadzić miecze, szable, 
hełmy i inne „rycerskie artefakty” oraz 
robić armaty. Po raz pierwszy ich salwy 
rozległy się na staszowskim rynku podczas 
Sylwestra łączącego dwa tysiąclecia. Już 
po trzech tygodniach powstała chorągiew 
rycerska jako sekcja SOK, a 11 kwietnia 
odbył się pierwszy pokaz na staszowskim 
rynku z okazji 475. rocznicy nadania 
dla Staszowa praw miejskich. Wracając 
do pytania najmilej wspominam właśnie 
ten okres, kiedy tworzyło się staszowskie 
rycerstwo. Było nas wtedy ponad stu. 
Była to wtedy najliczniejsza formacja 
rycerska w Polsce. Na imprezy rycerskie 
trzeba było niekiedy wynajmować nawet 
dwa autobusy, a w czasie prób tanecznych 
na sali „lustrzanej” SOK skraplała się 
para wodna i z sufitu spływały krople 
wody. Chociaż nie było strojów, brakowało 
butów i innych akcesoriów, duch staszow-
skiego rycerstwa był wtedy najsilniejszy. 
Bez wątpienia wpływ na to miała „moda” 
zapoczątkowana filmem Jerzego Hoffmana 
pt.: „Ogniem i mieczem”.

Jakie odznaczenia Pan otrzy-
mał? Z którego jest pan najbardziej 
dumny?

W czasie 10-letniej działalności zarówno 
ja, jak i chorągiew doceniona została 
w wieloraki sposób. Otrzymała m.in. 
medal pamiątkowy im. Łukasza Opaliń-
skiego, miecz króla Kazimierza Wielkiego 
z Szydłowa oraz niezliczoną ilość trofeów 
za konkurencje rycerskie na turniejach  
w Polsce i za granicą. Ja osobiście otrzy-
małem medal im. Hetmana Stefana Czar-
nieckiego, tytuł „Cum eximia laude” 

nadany przez władze samorządowe 
Pińczowa, medal pamiątkowy z okazji  
10-lecia powiatu od Starosty Staszow-
skiego, medal i certyfikat od Stowarzysze-
nia Miłośników Krzewienia tradycji zamku 
Krzyżtopór w Ujeździe, medal z okazji 
750-lecia lokacji miasta Krakowa, miecz 
pamiątkowy, za całokształt zaangażo-
wania turniejowego od władz samorzą-
dowych gminy Iwaniska i wiele innych. 
Działalność w chorągwi miała też wpływ 
na nadanie mi tytułu Zasłużonego Dla 
Miasta Staszowa. Podkreślam jednak, że 
mimo personalizacji tych medali i tytu-
łów jest to wypadkowa działalności całej 
chorągwi.

Jakie plany związane z rycerstwem 
przewiduje Pan w przyszłości?

Przede wszystkim jest to udział w obcho-
dach 600-lecia Bitwy pod Grunwaldem. 
Jest to nasz priorytetowy cel na 2010 rok. 
Ponadto tradycyjne turnieje w Ujeździe, 
Sandomierzu, Szydłowie. Moim celem jest 
też doposażenie chorągwi w buty, czapki, 
pasy oraz zakup nowych strojów. Nowa 
dyrekcja SOK wystąpiła z projektem 
o uzyskanie środków na ten cel z funduszów 
europejskich. Mam nadzieję, że w tym jubi-
leuszowym, grunwaldzkim roku rycerstwo 
wizualnie zmieni swoje oblicze.

Zapewne w ciągu dziesięciu lat 
działalności chorągwi przydarzyło się 
wiele interesujących oraz zabawnych 
historii...

Tak, było ich wiele. Przez dzie-
sięć lat na ich podstawie można by 
napisać książkę. Mnie osobiście przy-
darzyła się dwa lata temu niezwykła 
historia podczas realizowania filmu 
„Victoria Wiedeńska” w reżyserii 
Cezarego Harasimowicza w Krako-
wie. Podczas kulminacyjnych scen 
na krakowskim rynku znalazłem się 
tuż przy parze królewskiej, k tórą 
tworzyli Daniel Olbrychski i Grażyna 
Wolszczak. Stałem bezpośrednio przy 
królu, w pancerzu, kontuszu, w nowej 
czapce, pod „obstrzałem” kilkunastu 
kamer. Wszystko kręcone było na żywo. 
W pewnym momencie przypomniałem 
sobie, że pod kontuszem mam komórkę, 
której nie wyłączyłem. Zbladłem i nie 
wiedziałem co mam robić. Nie miałem 
fizycznej możliwości zdjęcia pancerza 
i wyłączenia tego wynalazku. Cały czas 
więc modliłem się żeby nie zadzwoniła. 
Na szczęście nikt nie miał wtedy do mnie 
żadnych spraw. Powodem zabawnych 

historii byli też inni rycerze jak choćby 
Stanisław Przetak, który zbyt mocno 
wcielił się w postać „czarnego ryce-
rza” na zamku w Ogrodzieńcu, czy 
też ruin w Ujeździe podczas Sylwestra 
z warszawskimi aktorami w 2000 roku. 
Biorąc pod uwagę przedział wiekowy 
rycerzy od 10 do 80 lat, historii tych 
było wiele. W nawiązaniu do wieku w 
staszowskiej chorągwi jest najstarszy 
polski rycerz Józef Świątek, który 
w marcu tego roku skończy 80 lat.

Jest Pan znany ze swojej charyzmy. 
Jak mógłby pan zachęcić zaintere-
sowanych do wstąpienia w szeregi 
chorągwi?

Bez wątpienia uczestnictwo w chorą-
gwi wymaga wyrzeczeń, wielogodzinnych 
prób, nauki tańców, wykonywania i kupo-
wania z własnych środków wyposażenia 
i oręża. Nie każdy potrafi sprostać tym 
wyzwaniom. Młodzież woli dziś internet 
niż realne przeżycia. Jesteśmy formacją 
całkowicie społeczną, w której rycerze 
nie dostają żadnych gratyfikacji jak to 
ma miejsce np. w Sandomierzu. Z drugiej 
strony mają nieograniczoną, bezpłatną 
możliwość uczestnictwa w turniejach 
rycerskich w Polsce i za granicą, wielu 
atrakcyjnych imprezach, brania udziału 
w filmach i programach telewizyjnych, 
zwiedzania zamków i muzeów. Każdy 
rycerz ma asystę podczas swojego ślubu 
oraz na armatnie salwy. Staramy się też 
organizować wycieczki do miejsc histo-
rycznych i zwiedzać zabytki. Działalność 
w chorągwi jest też wspaniałym sposo-
bem poznawania historii i rozwijania 
zainteresowań w tym kierunku.

Dziękuję za rozmowę i życzę wielu 
sukcesów w dalszych latach działalno-
ści chorągwi.

10 LAT Z MIECZEM |
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Zebrania sprawozdawcze  |
w Ochotniczych Strażach Pożarnych

STASZÓW |
W dniu 14 lutego 2010 r. w siedzibie OSP w Sta-

szowie odbyło się roczne zebranie sprawozdawcze 
z działalności za rok 2009. Na zebranie licznie przy-
byli druhowie jak i zaproszeni goście w osobach: 
poseł na sejm RP Krzysztof Lipiec, burmistrz MiG 
Staszów Andrzej Iskra,wicestarosta pan Andrzej 
Kruzel, komendant Powiatowy Państwowej Straży 
Pożarnej mł. br. Grzegorz Ciepiela, przewodniczący 
Rady Miejskiej, a zarazem prezes Oddziału Miejsko 
Gminnego Związku OSP RP Kryspin Bednarczyk, 
komendant Miejsko Gminny Związku OSP RP 
w Staszowie Grzegorz Kwietniewski, wiceprezes 
Zarządu Oddziału Miejsko Gminnego Związku 
OSP RP Roman Myśliwiec, phm. komendant 
komendy hufca ZHP im. T. Kościuszki w Staszowie 
Grzegorz Basiński. Zebranie przebiegło sprawnie 
wszystkie sprawozdania zostały przedstawione, a zarząd OSP uzy-
skał absolutorium. Pani prezes OSP Staszów dh Wiesława Karaś 
zwróciła się do Burmistrza A Iskry o pomoc finansową w remontach 
budynku OSP na kwotę 100 000,00 zł. Wszyscy goście zabierający 
głos dziękowali za działalność dr OSP, a szczególnie za ich akcje 
których w roku sprawozdawczym było trzy. Godnym pochwały był 

udział MDP Staszów w miejsko- gminnych zawodach pożarniczych 
gdzie MDP dziewcząt zajęła 3 miejsce, a MDP chłopców 5 miejsce 
(trzeba zaznaczyć że od wielu lat OSP Staszów nie miało MDP i nie 
brało czynnego udział w zawodach. Obecne drużyny MDP powstały 
przy współpracy OSP z hufcem ZHP w Staszowie ta współpraca 
wciąż się rozwija).

Gabriel Gajdowski, fot. SB

 KRZCZONOWICE |
W dniu 30 stycznia 2010r w miejscowości Krzczonowice odbyło 

się zebranie sprawozdawcze z działalności OSP Krzczonowice za 
rok 2009. Otwarcia zebrania dokonał naczelnik OSP dh. Zdzisław 
Sojka który powitał przybyłych gości, a byli nimi: radny Sejmiku 
woj. Świętokrzyskiego druh Wiesław Woszczyna, prezes Oddziału 
Miejsko - Gminnego Związku OSP RP Kryspin Bednarczyk, radny 
Rady MiG w Staszowie Czesław Maciej Dyl, kierownik wydziału 
Organizacyjnego i Spraw Obywatelskich Sylwia Dyl, komendant 
ZMG ZOSP RP w Staszowie Grzegorz Kwietniewski, prezes 

Oddziału Powiatowego ZOSP RP, a zarazem starosta powiatowy 
druh Romuald Garczewski, radny rady MiG w Staszowie pan Rybus 
Janusz oraz wicestarosta powiatowy pan Andrzej Kruzel. Zebranie 
przebiegało bardzo sprawnie w punkcie 11 czyli wolne wnioski głos 
zabierali zaproszeni goście jak również druhowie. Poruszono takie 
tematy jak rozbudowa boksu garażowego czy zakupu lekkiego samo-
chodu pożarniczego w najbliższej przyszłości. Warto wspomnieć, iż 
jednostka pozyskała długo oczekiwany system selektywnego wywo-
ływania DSP-52. Po wystąpieniach wszystkich mówców zarząd OSP 
Krzczonowice uzyskał absolutorium i zakończono zebranie.

GG

SMERDYNA |
W dniu 5 lutego 2010 r. w miejscowości Smerdyna odbyło 

się zebranie sprawozdawcze z działalności OSP Smerdyna 
za rok 2009. Otwarcia zebrania dokonał prezes OSP dh. Sta-
nisław Pyrek który powitał licznie przybyłych gości, a byli 
nimi: burmistrz MiG Staszów Andrzej Iskra, starosta powiatu 
staszowskiego Romuald Garczewski, komendant Powiatowy 
Państwowej Straży Pożarnej Grzegorz Ciepiela, radnych rady 
MiG Staszów w osobach przewodniczący Rady Miejskiej, 
a zarazem prezes Oddziału Miejsko- Gminnego Związku OSP 
RP Kryspin Bednarczyk, radny Czesław Maciej Dyl, radna Beata 
Gajek Dyl, oraz radny Jarosław Sierant pełniący zarazem funkcję 
sekretarza Zarządu Oddziału Miejsko- Gminnego Związku OSP 
RP, obecny był także komendant Miejsko - Gminny Związku 
OSP RP w Staszowie Grzegorz Kwietniewski,oraz kierownik 

Wydziału Organizacyjnego i Spraw Obywatelskich Sylwia Dyl. 
Miłym zaskoczeniem dla zgromadzonych uczestników zebrania 
była wizyta przedstawiciela władz centralnych posła na sejm 
RP z ramienia PiS Pana Andrzeja Lipca który przebywając 
w naszym regionie nie mógł sobie odmówić wizyty w Smerdy-
nie. Zebranie przebiegało bardzo sprawnie w punkcie 11 czyli 
wolne wnioski głos zabierali zaproszeni goście jak również dru-
howie i mieszkańcy ci drudzy są niezmiernie zadowoleni z tak 
długo oczekiwanej rozbudowy Strażnicy OSP w Smerdynie za co 
podziękowania zostały skierowane dla burmistrza MiG Staszów 
pana A. Iskry, bez którego też pomocy nie zostałaby zrealizo-
wana wspólnie ze starostwem przebudowa dróg powiatowych 
przebiegających m.in. przez wieś Smerdyna. Po wystąpieniach 
wszystkich mówców zarząd OSP Smerdyna uzyskał absoluto-
rium i zakończono zebranie.

GG

Za stołem prezydialnym: prezes OMG OSP RP Kryspin Bednarczyk, prezes OSP 
w Staszowie Wiesława Karaś, burmistrz Andrzej Iskra, poseł Krzysztof Lipiec, 

komendant PSP w Staszowie Grzegorz Ciepiela.
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NIEMŚCICE |
W niedzielę 7 lutego 2010 r o godzinie 14.00 przed remizą 

w Niemścicach zebrał się tłum mieszkańców, braci strażackiej 
oraz zaproszonych gości. Wszyscy czekali na uroczystość poświę-
cenia nowego samochodu pożarniczego jaki jednostka pozyskała 
w 2009 roku od Komendy Wojewódzkiej Policji w Kielcach.
Uroczysta msza święta z powodu warunków atmosferycznych 
odbyła się wewnątrz remizy, mszę celebrował ks. kanonik Jerzy 
Rybusinski który dokonał poświęcenia. Po uroczystościach 
poświęcenia rozpoczęła się świecka część uroczystości czyli walne 
zebranie sprawozdawcze OSP Niemścice za rok 2009. Zebranie 
rozpoczął prezes OSP dh Marek Chojna przywitał zaproszonych 
gości w osobach burmistrza MiG pana A. Iskrę wicestarostę pana 
A Kruzla oraz cały Zarząd Oddziału Miejsko – Gminnego: prezesa 
Oddziału Miejsko - Gminnego Związku OSP Kryspina Bednar-
czyka, komendanta Miejsko Gminnego Związku OSP RP w Sta-
szowie Grzegorza Kwietniewskiego, sekretarza Zarządu Oddziału 
Miejsko Gminnego Związku OSP RP Jarosława Sieranta, wice 
prezesa Romana Myśliwca, wice prezesa Kazimierza Głodka, 
członka zarządu Krzysztofa Wójcickiego orza radnego Rady 

Miejskiej Prezesa OSP Czajków pana Czesława Macieja Dyla. 
Zebrania odbyły się według ustalonego porządku, gdy wszystkie 
sprawozdania zostały zreferowane rozpoczęła się dyskusja głos 
zabierali po kolei zaproszeni goście i druhowie. Wśród gości 
zabrali głos m.in. burmistrz MiG Staszów Andrzej Iskra, wicesta-
rosta Andrzej Kruzel, którzy dziękowali strażakom ochotnikom 
za ich trud i zaangażowanie w życiu lokalnej społeczności, oraz 
życzyli dalszych sukcesów w służbie OSP. Do sukcesów jakimi 
mogą się poszczycić druhowie należą: pozyskanie w/w samo-
chodu lekkiego, na którego dostosowanie do celów pożarniczych 
Burmistrz MiG Staszów przeznaczył kwotę 5098,83zł oraz pozy-
skanie środków finansowych z Lokalnej Grupy Wsparcia Białe 
Ługi w kwocie 10300zł na wyposażenie świetlicy wiejskiej która 
znajduje się w budynku OS., Druh Grabka Maciej wystąpił z wnio-
skiem o wystąpienie do Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji 
Rolnictwa o przemianowanie części działki należącej do OSP 
na grunty leśne gdyż można z tego tytułu pozyskać dodatkowe 
fundusze. Po wysłuchaniu wszystkich zebranych przystąpiono 
do głosowania nad absolutorium dla zarządu OSP które zostało 
jednogłośnie przegłosowane. 

GG

WIĄZOWNICA DUŻA  |
W dniu 6 lutego 2010 r. odbyło się zebranie sprawozdaw-

cze tym razem w Wiązownicy Dużej gdzie jak to nakazuje 
protokół otwarcia zebrania dokonał prezes OSP Wiązownica 
Duża dh Gustaw Opala. Serdecznie powitał zgromadzonych 
druhów oraz zaproszonych gości w osobach prezesa Zarządu 
Oddziału Powiatowego OSP RP w Staszowie, komendanta 
Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej Grzegorza Ciepielę, 
przewodniczącego Rady Miejskiej a zarazem prezesa Oddziału 
Miejsko - Gminnego Związku OSP RP jak również członka 
OSP Wiązownica Duża Kryspina Bednarczyka, komendanta 
Miejsko- Gminnego Związku OSP RP w Staszowie Grzego-
rza Kwietniewskiego, sekretarza Zarządu Oddziału Miejsko 
- Gminnego Związku OSP RP Jarosława Sieranta. Prezes przed-
stawił sprawozdanie z działalności OSP, które poszczycić się 
mogło dziesięcioma wyjazdami do akcji w tym trzech pożarów 
i siedmiu miejscowych zagrożeń, drużyna OSP Wiązownica 
Duża wywalczyła I miejsce w zawodach „Strażackiej Piłki 
Halowej” w Czajkowie. Z postulatów jakie zostały wysunięte 
podczas dyskusji nad funkcjonowaniem jednostki wysuwał się 
na pierwszy plan zakup nowego samochodu pożarniczego śred-

niego gdyż ten który jest obecnie w posiadaniu jednostki z racji 
swojego wieku powoli przestaje spełniać w pełni swą funkcje. 
Należy jednak nadmienić, że wniosek o dopłatę do zakupu 
samochodu ratowniczo – gaśniczego średniego 4x4 został 
złożony przez jednostkę OSP do Związku OSP RP Oddziału 
Wojewódzkiego w Kielcach wraz z deklaracją burmistrza o dofi-
nansowaniu tego zakupu przez gminę w kwocie 200 000 zł. 
jednak w grudniu 2009r. Zarząd Wojewódzki OSP RP przyznał 
dofinansowanie innej gminie powiatu staszowskiego. Goście po 
kolei zabierali głos dziękując druhom za trud i zaangażowanie 
jakie wnieśli w funkcjonowanie jednostki słów podziękowań 
i otuchy nie szczędził również ksiądz Wiesław Opiat dziekan 
Dekanatu Koprzywnica proboszcz Parafii Wiązownica Kolonia. 
Zebranie zakończono przegłosowaniem wniosku o udzielenie 
absolutorium dla zarządu OSP Wiązownica Duża. Burmistrz 
MiG Staszów pan Andrzej Iskra z powodu nawału innych 
obowiązków przyjechał na zebranie sprawozdawcze w jego 
końcowej części, również on podziękował druhom strażakom 
za ich poświęcenie w służbie OSP jak też poparł ich starania 
o pozyskanie samochodu pożarniczego,oraz zadeklarował 
daleko idące wsparcie w dalszej działalności.

GG

CZERNICA |
Dnia 20 lutego 2010 r. odbyło się 

zebranie sprawozdawcze tym razem 
w Czernicy gdzie jak to nakazuje 
protokół otwarcia zebrania dokonał 
prezes OSP Czernica dh Waldemar 
Adydan serdecznie powitał zgroma-
dzonych druhów oraz zaproszonych 
gości w osobach burmistrza MiG 
Staszów pana Andrzeja Iskrę, pre-
zesa Zarządu Oddziału Powiatowego 
OSP RP w Staszowie, komendanta 
Miejsko Gminnego Związku OSP 
RP w Staszowie Grzegorza Kwiet-
niewskiego, sekretarza Zarządu 

Oddziału Miejsko Gminnego Związku OSP RP Jarosława 
Sieranta. wice prezesa Zarządu Oddziału Miejsko Gminnego 

Związku OSP RP Kazimierza Głodka 
skarbnika Zarządu Oddziału Miejsko 
Gminnego Związku OSP RP Marka 
Chojnę. Prezes przedstawił sprawoz-
danie z działalności OSP, a także plan 
działalności na rok bieżący. Strażacy 
planują powiększenie pomieszczeń 
w strażnicy poprzez wybicie ściany 
pomiędzy pomieszczeniami i budowę 
łazienki. Zebranie przebiegło spraw-
nie wszystkie sprawozdania zostały 
przedstawione,a zarząd OSP uzyskał 
absolutorium. 

GG, fot. ER
Za stołem prezydialnym wice prezes ZOMG OSP RP 
Kazimierz Głodek, przezes OSP Waldemar Adydan 

oraz burmistrz Andrzej Iskra.
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GRZYBÓW |
W dniu 6 marca 2010 r. w miej-

scowości Grzybów odbyło się 
zebranie sprawozdawcze z dzia-
łalności OSP Grzybów za rok 
2009. Otwarcia zebrania doko-
nał dh. Jerzy Trębliński, który 
powitał przybyłych gości, a byli 
n imi: burmist rz MiG Staszów 
Andrzej Iskra, starosta Powiatu 
Staszowskiego Romuald Garczew-
ski, komendant Miejsko Gminy 
Związku OSP RP w Staszowie 
Grzegorz Kwietniewski. Zebranie 

przebiegało bardzo sprawnie w punkcie 11 czyli wolne 
wnioski głos zabierali zaproszeni goście jak również dru-

howie i mieszkańcy, którzy złożyli 
na ręce burmistrza MiG Staszów 
Pana Andrzeja Iskry podzięko-
wania za znaczny wkład f inan-
sowy przeznaczony na remont 
strażnicy oraz placu należących 
do OSP Grzybów, bez którego nie 
odbyłaby się uroczystość nadania 
sztandaru jednostce. Po wystąpie-
niach wszystkich mówców zarząd 
OSP Grzybów uzyskał absoluto-
rium i zakończono zebranie.

GG, fot. ERUczestnicy zebrania w Grzybowie

KONIEMŁOTY |
Dnia 20 lutego 2010 r. odbyło się zebranie sprawoz-

dawcze w Koniemłotach gdzie jak to nakazuje protokół 
otwarcia zebrania dokonał prezes 
OSP Koniemłoty dh Roman Myśli-
wiec Na zebranie licznie przybyli 
druhowie jak i zaproszeni goście 
w osobach: poseł na sejm RP 
Andrzej Pałys, burmistrz MiG 
Staszów A Iskra, prezes Zarządu 
Oddziału Powiatowego OSP RP 
w Staszowie wicestarosta Andrzej 
K r uzel ,  dyrek tor Świętok rzy-
skiego Oddziału KRUS w Kielcach 
Zbigniew Banaśkiewicz, radny 
Sejmiku Województwa Święto-
krzyskiego Wiesław Woszczyna 
komendant Powiatowy Państwowej 
Straży Pożarnej mł. br. Grzegorz Ciepiela, przewodniczący 
Rady Miejskiej, a zarazem prezes Oddziału Miejsko Gmin-
nego Związku OSP RP Kryspin Bednarczyk, komendant 
Miejsko Gminy Związku OSP RP w Staszowie Grzegorz 
Kwietniewski, wiceprezes Zarządu Oddziału Miejsko 

Gminnego Związku OSP RP Kazimierz Głodek, członek 
prezydium Zarządu Oddziału Miejsko Gminnego Związku 
OSP RP w Staszowie dh Krzysztof Wójcicki, sekretarz 
Zarządu Oddziału Miejsko Gminnego Związku OSP RP 

Jarosław Sierant, ks. kanonik deka-
natu połanieckiego Paweł Cygan. 
Podczas zebrania dyrektor Świę-
tokrzyskiego Oddziału KRUSU 
w Kielcach Zbigniew Banaśkie-
wicz przekazał oficjalnie na ręce 
prezesa jednostki OSP Koniemłoty 
zestaw ratownictwa medycznego 
OSP R-1. W roku sprawozdaw-
czym działalności OSP odbyła się 
również uroczystość poświęcenia 
samochodu pożarniczego marki 
MAN a także odnowiony został 
sztandar jednostki z roku 1927, 
który został odznaczony Złotym 

Medalem za Zasługi. a zarząd OSP uzyskał absolutorium. 
Po wysłuchaniu wszystkich zebranych zarząd uzyskał 
absolutorium po czym rozpoczęto uroczysty poczęstunek 
dla wszystkich zebranych. 

GG, fot. ER

Burmistrz Andrzej Iskra, radny Sejmiku Wiesław 
Woszczyna, ks. Paweł Cygan.

WOLA OSOWA |
Dnia 27 lutego 2010 r. odbyło się zebranie sprawoz-

dawcze w jednostce OSP Wola Osowa. Otwarcia zebrania 
jak nakazuje protokół dokonał prezes OSP Wola Osowa 
dh Kazimierz Głodek. Na zebra-
nie licznie przybyli druhowie jak 
i zaproszeni goście w osobach: 
poseł na sejm RP Sławomir Kopy-
ciński, dyrektor Biura Zarządu 
Oddziału Wojewódzkiego Związku 
Ochotniczych Straży Pożarnych 
w Kielcach dh Ryszard Januszek, 
burmistrz MiG Staszów Andrzej 
Iskra, prezes Zarządu Oddziału 
Powiatowego OSP RP w Staszowie 
Romuald Garczewski, wicestarosta 
Andrzej Kruzel, komendant Miej-
sko Gminy Związku OSP RP w Sta-

szowie Grzegorz Kwietniewski, członek prezydium Zarządu 
Oddziału Miejsko Gminnego Związku OSP RP dh Roman 
Myśliwiec, skarbnik prezydium Zarządu Oddziału Miejsko 
Gminnego Związku OSP RP w Staszowie Marek Chojna. 
Prezes OSP Wola Osowa dziękował Burmistrzowi UMiG 

Staszów za sfinansowanie ogro-
dzenia betonowego wokół posesji 
OSP a także przedstawił plan 
działalności na rok bieżący. Pośród 
planowanych inwestycji znajdują 
się takie zadania jak: utwardzenie 
placu wokół strażnicy kostką bru-
kową, zakup samochodu średniego 
oraz remont schodów. Zebranie 
przebiegło zgodnie z ustalonym 
porządkiem, wszystkie sprawozda-
nia zostały przedstawione a zarząd 
OSP uzyskał absolutorium. 

GG, fot. ER

Komendant PSP Grzegorz Ciepiela, burmistrz 
Andrzej Iskra, poseł Sławomir Kopyciński, prezes 

OSP w Woli Osowej Kazimierz Głodek
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CZAJKÓW |
W dniu 13 marca 2010 roku w Czajkowie Południowym 

odbyło się zebranie sprawozdawcze miejscowej jednostki 
OSP za rok 2009. Na uroczystości 
oprócz członków jednostki obecne 
były takie osoby jak burmistrz 
MiG Staszów Pan Andrzej Iskra, 
komendant Miejsko-Gminny dh 
Grzegorz Kwietniewski, kierow-
nik Wydziału Organizacyjnego 
i Spraw Obywatelskich Urzędu 
Miasta i Gminy Staszów pani 
Sylwia Dyl, dyrektor Zespołu Pla-
cówek Oświatowych w Czajkowie 
pani Maria Swatek oraz członko-
wie Rady Miejskiej w Staszowie 
pani Beata Gajek-Dyl, pan Piotr 
Kasperkiewicz, pan Janusz Rybus 

a także pan Czesław Maciej Dyl, który przywitał przy-
byłych gości oraz dokonał otwarcia zebrania sprawoz-
dawczego jako prezes jednostki. Zebranie przebiegało 
sprawnie według ustalonego i przedstawionego podczas 
otwarcia porządku. Długo omawiana była kwestia budowy 

Domu St r a ża ka  i  Domu Kul -
tury w Czajkowie. Rozmawiano 
także o planowanych na obecny 
rok imprezach takich jak Święto 
Truskawki czy Dożynki. Podczas 
u rocz ys tośc i  w ręczono t a k że 
odznaczenia zasłużonym druhom 
jednostki OSP Czajków oraz ofi-
cjalnie przyjęto nowych członków. 
Po w yst ą pien iach wsz ystk ich 
mówców zarząd uzyskał absoluto-
rium, po czym rozpoczęto uroczy-
sty poczęstunek dla wszystkich 
zebranych. 

GG, fot. ER

 WIĄZOWNICA MAŁA |
W dniu 14 marca 2010 r w miejscowości Wiązownica 

Mała odbyło się zebranie sprawozdawcze z działalności 
OSP Wiązownica Mała za rok 2009. Otwarcia zebrania 
dokonał prezes OSP dh. Dodek Henryk który powitał 
przybyłych gości, a byli nimi: burmistrz MiG Staszów 
Andrzej Iskra, prezes Oddziału Miejsko Gminnego 
Związku OSP RP Kryspin Bednarczyk, radny Jarosław 
Sierant pełniący funkcję sekretarza Zarządu Oddziału 
Miejsko Gmin nego Związk u OSP R P, obecny był 
także komendant Miejsko Gminny Związku OSP RP 
w Staszowie Grzegorz Kwietniewski oraz druh Chojna 
Marek pełniący funkcje skarbnika Związku OSP RP 
w Staszowie. Miłym zaskoczeniem dla zgromadzonych 
uczestn ików zebrania była wizy ta przedstawiciela 
władz centralnych posła na sejm RP z ramienia PiS Pana 
Andrzeja Lipca, który przebywając w naszym regionie 
nie mógł sobie odmówić wizyty w Wiązownicy Małej. 
Zebranie przebiegało bardzo sprawnie w punkcie 12 
czyli wolne wnioski głos zabierali zaproszeni goście 
jak również druhowie, zostały poruszony temat remontu 
dachu strażnicy oraz utwardzenie placu wokół obiektu, 
inwestycje te mają zostać zakończone w niedalekiej 
przyszłości. Po wystąpieniach wszystkich mówców 
Zarząd OSP Wiązownica Mała uzyskał absolutorium 
i zakończono zebranie.

GG, fot . ER

Poseł Andrzej Lipiec, burmistrz Andrzej Iskra, komendant 
MGZ OSP RP Grzegorz Kwietniewski.

KUROZWĘKI |
Dnia 7 marca 2010 r. przeprowadzono zebranie spra-

wozdawcze w Kurozwękach gdzie jak to nakazuje proto-
kół otwarcia zebrania dokonał prezes OSP Kurozwęki dh 
Stanisław Szpak, który serdecznie powitał zgromadzonych 
druhów oraz zaproszonych gości w osobach burmistrza 
M i G Staszów pana Andrzeja Iskrę, komendanta Miejsko 
Gminnego Związku OSP RP w Staszowie Grzegorza Kwiet-
niewskiego, członka Zarządu Oddziału Miejsko Gminnego 
Związku OSP RP Krzysztofa Wójcickiego oraz członka 

Rady Miasta pana Janusza Rybusa. Prezes przedstawił 
sprawozdanie z działalności OSP a także plan działalności 
na rok bieżący gdyż strażacy planują wykonać zewnętrzną 
elewację budynku strażnicy oraz ułożenie kostki brukowej 
przy budynku OSP.W punkcie wolne wnioski poruszano m. 
in. tematy wyposażenia jednostki,planowanych remontów 
strażnicy, zaangażowaniu młodzieży w życie jednostki oraz 
udziału z zawodach sportowo - pożarniczych. Po wystąpie-
niach wszystkich mówców zarząd OSP Kurozwęki uzyskał 
absolutorium i zakończono zebranie.

GG, fot. ER

Życzenia wielkanocne 
 

Z okazji zbliżającej się Wielkanocy – Świąt zadumy i nadziei  
– życzymy pogody i radości z rodzinnych spotkań,  

obfitości i smaków na stole oraz dużo wiosennego optymizmu.   

Niech nadchodzące Święta przyniosą spokój i harmonię, 
 poczucie spełnienia i satysfakcji,  

wiele radosnych chwil w rodzinnym gronie  
oraz świątecznego nastroju przez cały rok. 

 

Życzy: 

Lokalna Grupa Działania 

„Białe Ługi” 

 

Prezes OSP w Czajkowie Czesław Maciej Dyl, 
burmistrz Andrzej Iskra, radny Piotr Kasperkiewicz, 
radna Beata Gajek -Dyl, dyrektor szkoły w Czajkowie 

Maria Swatek.
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Są czwartą pod względem wielkości wsią gminy Staszów. 
Wioska, a właściwie niewielkie miasteczko - dawna siedziba 
gminy - liczy obecnie niemal 700 mieszkańców. W Koniem-
łotach mieści się wiele, ważnych z punktu 
wiedzenia lokalnej społeczności instytucji. 
We wsi jest kościół parafialny, przychodnia, 
apteka, szkoła, strażnica OSP, oraz kilka 
sklepów ogrodniczych. Tak duża ich liczba 
świadczy o rolniczym charakterze miej-
scowości. Koniemłoty są bowiem znanym, 
lokalnym zagłębiem upraw warzywnych. 
Pod „foliami” rosną głównie pomidory - 
specjalność tego regionu.

O żyzności okolicznych ziem wiadomo 
od prawieków. Były też one prawdopodobnie 
przyczyną nadania Koniemłót, przez Bolesława Chrobrego, w 
1246 roku benedyktynom ze Świętego Krzyża. W 1270 roku 
ten sam Książe Koniemłoty wraz z innymi wioskami należą-
cymi do klasztoru łysogórskiego oswabadza  „od postojów, 
pogoni i wypraw wojennych”. Koniemłoty były własnością 
klasztoru na świętym krzyżu do 1527 roku, 
kiedy przeszły na własność do dziedziców 
staszowskich. Hieronim Łaski dokonał tego 
drogą wymiany – dając za Koniemłoty (oraz 
Święcicę i Tuklęcz) – Skały, Czazów i pół 
Dąbrowy. Klasztor na Św. Krzyżu miał jednak 
nadal prawo kolatorskie w Koniemłotach 
oraz prawa plebanii do wolnego pastwiska, 
wolnego wrębu w lasach dla siebie i podda-
nych. Świętokrzyski klasztor utrzymał prawo 
patronatu do czasu kasacji klasztoru w 1819 r. 
Od Łaskich dobra Koniemłockie przeszły do 
Zborowskich, w 1581 r. do Tęczyńskich,w 
1586 r. Maryna Sobkówna, żona Stanisława 
Ciołka kupuje Koniemłoty na rzecz Gabriela 
Tęczyńskiego. Dobra przechodzą następnie do 
Opalińskich (1639 r., Lubomirskich, Sieniawskich, Denhoffów, 
Czartoryskich (1731 r.) . Następnie jako posag Izabeli Czartory-
skiej (córka Augusta Aleksandra Czartoryskiego i Marii Zofii 
z Sieniawskich) Koniemłoty przechodzą do Lubomirskich. W 
ten sam sposób, Julia z Lubomirskich wnosi Koniemłoty do 

Potockich. Następnie w drodze małżeństwa  Róży hr. Potockiej 
z Maciejem ks. Radziwiłem do Radziwiłłów. 

Zabytkiem, świadczącym o dawnej świetności jest kościół 
pw. Wniebowzięcia Najświętszej Marii 
Panny. Obecny późnorenesansowy został 
wzniesiony w 1637 – 1649 r.  z fundacji ks. 
Łukasza Sokołowskiego -  benedyktyna. 
W 1708 roku dobudowano wieżę barokową, 
1732 kaplicę. W 1778 po pożarze został 
odnowiony. Rozbudowywany był także 
w latach 1937-1945. Prezbiterium kościoła 
w Koniemłotach należy do najciekawszych 
jego fragmentów. Spoczywa ono na zrębach 
gotyckich, nakryte jest sklepieniem koleb-
kowym z lunetami ozdobionym sztukate-

riami w stylu kalisko-lubelskim. Do nawy głównej przylegają 
dobudowane w latach 1937-1945 wg. projektu Stefana Szylera 
nawy boczne. Ołtarz główny z rzeźbami świętych i aniołów jest 
późnobarokowy z 1 ćwierćwiecza XVIII w. W ołtarzu znajduje 
się obraz Najświętszej Marii Panny Niepokalanego Poczęcia. 

W podobnym stylu utrzymane są dwa ołtarze 
boczne. W lewym obraz św. Anny Samotrzeć, 
w prawym św. Józefa.  Do kościoła dobudowana 
jest kaplica św. Benedykta, o rzucie kwadra-
towym, nakryta kopułą, wewnątrz podzielona 
ślepymi arkadami.

Obok kościoła znajduje się obecnie grun-
townie remontowany, dawny klasztor benedyk-
tynów świętokrzyskich. Budynek wzniesiono 
w 1667 r., niegdyś połączony był krytym przej-
ściem z kościołem. Po renowacji, zabytek będzie 
mieścił Muzeum Czynu Niepodległościowego, 
upamiętniające m.in. pochodzącego z Koniem-
łót ks. Romana Kotlarza. Zginął on tragicznie, 
w wyniku wielokrotnego znęcania się i pobić 

jakich dokonali funkcjonariusze SB.  Roman 
Kotlarz naraził się im drobnym, ale ważnym gestem - ze scho-
dów Kościoła Św. Trójcy pobłogosławił robotników z Zakładów 
Metalowych Waltera w Radomiu idących ulicą z protestem 
przeciw władzom. Ludzie słyszeli, jak się przy tym modlił – 
„Matko Najświętsza, któraś pod krzyżem stała, pobłogosław tym 
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Grób ks. Romana Kotlarza.

Tablica na obeliski w centrum 
Koniemłót.

Kościół pw. Wniebowzięcia Najświętszej 
Marii Panny w Koniemłotach



dzieciom, które pragną chleba powszedniego”. Grób 
księdza Romana Kotlarza znajduje się na miejscowym 
cmentarzu, w centrum Koniemłót, na placu jego imie-
nia, stoi również pomnik z tablicą upamiętniającą jego 
życie i śmierć.

Do najważniejszych instytucji w miejscowości 
należy również szkoła, do której uczęszcza obecnie 
124 uczniów podstawówki i 35 przedszkolaków. Naj-
starsze zapiski dotyczące tej placówki w Koniem-
łotach pochodzą z ksiąg parafialnych. Pierwsza 
wzmianka pojawia się w roku 1844 i dotyczy księż-
nej Izabelli z Czartoryskich Lubomirskiej, która 
w 1815 r. nakazała założenie szkół elementarnych 
we wsiach Koniemłoty, Oględów, Kotuszów, Sichów 
Mały, Rytwiany, Szczeka, Łubnice i Budziska. 
Urządzaniem tychże szkół z polecenia księżnej zajął 
się p. Tarłowski. W 1834 r. rząd wydał nową ustawę 
szkolną i wziął pod swoją opiekę dotychczas dzia-
łające szkoły. Jedno z najważniejszych 
wydarzeń w historii szkoły to strajk 
dzieci i młodzieży z koniemłockiej 
szkoły przeciw rusyfikacji, który odbył 
się 16  istopada 1906 rok. Był to jeden z 
nielicznych strajków szkolnych zakoń-
czonych powodzeniem, gdyż 2 kwietnia 
1906 r. kierownik i nauczyciel szkoły w 
Koniemłotach Kazimierz Wierzbowski 
otrzymał od carskich władz oświato-
wych zezwolenie na naukę w języku 
polskim. Obecny budynek szkoły został 
oddany do użytku 19 grudnia 1987 r.  
1 czerwca 1990 roku szkoła otrzymała 
imię Tadeusza Kościuszki.

Strażnica OSP w Koniemłotach należy 
do najokazalszych, najlepiej wyposażo-
nych i utrzymanych placówek tego typu 
w gminie Staszów. Świadczy to o zna-
komitym zorganizowaniu miejscowych 
druhów. OSP działalność rozpoczęła w 
1923 r. . Pierwsza, drewnianą remizę wybudowano w 1925 r. 
W 1971 r. została oddana do użytku nowa strażnica murowana 
z dwoma boksami na samochody, którą rozbudowano jeszcze 
o dodatkowy boks garażowy oraz salę główną. Jednostka 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Koniemłotach należy do Krajo-
wego Systemu Ratownictwa Gaśniczego i jest jedną z najlepiej 
zorganizowanych w powiecie staszowskim, skupiając w swych 
szeregach kilkudziesięciu druhów.

Ireneusz Kapusta

Strażnica OSP w Koniemłotach.

Robert 
Widanka 
- sołtys 

Koniemłót.

Przychodnia.

Zespół Placówek Oświatowych-Publiczna Szkoła Podstawowa i Przed-
szkole dawniej i dziś.Zabytkowy dom przedpogrzebowy z 1840 r.


